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Ja fa un parell, mallorquí, d'anys que el sistema educatiu ha ocupat un lloc central en el

debat público Malauradament, aquest paper central no responia a una voluntat política
d'impulsar l'ensenyament. Aquest paper central no s'originava des de la percepció o la

constatació que només invertint en capital huma aconseguirem construir una societat

més solida. Una solidesa desitjable no tan sols per qüestions economiques i de

competitivitat, sinó també per qüestions de cultura, convivencia i valors. EI paper

central que ha ocupat i encara ocupa l'educació responia a un interes partidista poc

dissimulat; també aquí es va veure, i a les nostres contrades encara es veu, un filó per

guanyar vots.

La tramitació i l'aprovació de la mal anomenada Llei de qualitat de l'educació va ser la

prova per antonomasia que les modificacions legal s venien més predeterminades per un

electoralisme de curta volada que per una voluntat de reflexionar i millorar el sistema

educatiu. Ningú no pot dir que el sistema educatiu fos perfecte; ni abans ho era, ni ho és

ara. Ningú no pot negar que la Llei orgánica d'ordenació general del sistema educatiu

(LOGSE) de 1990 va ser un bonic somni al qual, entre altres coses, va mancar un com

promís pressupostari real per part de l'Estat. Ningú no nega que un repensament de la

LOGSE pogués ser positiu. Ara bé, on tothom coincideix és que aquest repensament no

es pot fer sense cap consenso No es pot fer sense el consens del sector implicat, és a dir,
els mestres. No es pot fer sense cercar el consens amb l'administració competent en la

materia, les comunitats autónomes. No es pot fer sense cap consens polític i parlamenta
fl.

El nou govern de l'Estat en mans del PSOE una de les primeres coses que ha fet és ficar

dins la congeladora la polémica Llei de qualitat de l'educació. Óbviament aquesta
mesura ha de tenir suport des del rebuig a la imposició d'una norma no consensuada i en

molts d'aspectes regressiva. Ara bé, aixo només ajorna el tema. Més prest que tard s'haurá

de posar damunt la taula un nou replantejament del sistema educatiu. Un replanteja
ment que hauria de venir presidit, entre d'altres, per tres principis: la recerca del con

sens, el respecte i la potenciació de la competencia autonómica i una modernització dels

objectius pedagogics.
La recerca del consens és un imperatiu perque no és bo que cada quatre anys el sistema
educatiu sigui sotrnes a una so tragada. El sistema educatiu és una cosa massa important
per a un estat, per a una nació o per a un país, per ubicar-la dins la inestabilitat del debat

partidista i I'alternanca política al poder. Una de les primeres coses que s'ha de fer és
llevar carrega política a l'assumpte. Per aixo una segona cosa que haurá de fer el Govern

Zapatero és obrir punts de trobada amb el PP i la resta de forces parlamentáries.
Pel que fa al respecte i la potenciació de la competencia autonómica, les Illes Balears
tenen la competencia de desenvolupament legislatiu i d'execució de l'ensenyament;
tanmateix l'Estat es reserva la legislació básica i a través d'aquesta via buida de contingut
una de les competencies més importants per aconseguir la supervivencia de la nostra

llengua i la nostra identitat. No tan sols hem de reivindicar que qualsevol revisió del
sistema educatiu compti amb el consens del nostre Govern, també ens cal reclamar per a

les Illes una competencia exclusiva en la materia que ens permeti fer les adaptacions
curriculars que es considerin pertinents d'acord amb aquest fet diferencial innegable que
és l'idioma propio És trist comprovar que a les Illes Balears també s'ha electoralitzat el
tema amb decrets absurds que no fan més que tornar a ficar una polémica artificial dins
les escoles.

Finalment, el repensament del sistema educatiu ha de venir presidit per una modernit
zació dels objectius pedagogics. La LOGSE fou pionera en aquest ambit. Tanmateix, el
món viu una epoca de grans transformacions, i aquestes transformacions també es faran
notar a l'educació. Per posar-ne un exemple i agafant paraules de l'especialista Juan
Carlos Tedesco: «Leducació ja no podrá estar enfocada a la transmissió de coneixements
i d'informació, sinó a desenvolupar la capacitat de produir-los i utilitzar-Ios.»



 



A finals de desembre
del 2002 es publicava

al BOE la Llei Orqónico
de Qualitat Educativa.

Una lIei aprovada amb

el suport del Partit

Popular i amb
I'oposició deis altres

partits i diamplis
sectors de la comunitat

educativa.

És la primera llei que fara un

tomb important al model educa

tiu implantat, després de la

Constitució, amb la legislació
desenvolupada durant el govern
socialista del 1982 al 1996. Era

una llei que es' justificava per la

necessitat de corregir les defici
encies del model anterior. La

seva tramitació va anar acompa

nyada d'una campanya en que es

magnificaren alguns dels defectes
existents en l'aplicació del model
anterior i en que s'aprofitá el

malestar, en alguns casos justifi
cat, d'alguns col-lectius docents.

Pero, en realitat, la Llei no partia
d'una análisi d'aquestes deficien

cies i de les necessitats d'ajustar
la política educativa aIs canvis

produíts, després de vint anys, a

la societat i a l'organització
territorial de l'Estat.

Per resoldre la dificultat d'aten
dre la diversitat creixent en els

interessos i les aptituds dels

alumnes, introduía un model que
donava per insuperables les

dificultats que alguns tenien. Per

respondre a la necessitat d'articu

lar les competencies educatives
de l'Estat amb les que ja tenien
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assumides totes les comunitats

autónomes, reforcava el paper de

l'Estat i introduía desconfianca
vers l'actuació de les comunitats
autónomes, En lloc de compro
metre més els pares i la resta de la

comunitat educativa en la tasca

de l'escola, retallava les compe
tencies del consells escolars.
Davan t una situació de creixen t

pluralitat cultural i religiosa,-a
la qual altres paísos donen

resposta reforcant el caracter laic

que ha de tenir l'escola pública
com a espai dedicat exclusiva

ment a la transmissió dels valors
cívics comuns-, es reforcava
l'ensenyament de la religió. En

general la Llei, malgrat les
declaracions retoriques, traduía

una profunda desconfianca cap a

una escola que fos instrument

per compensar les desigualtats i

promoure la integració i la

cohesió social. Les apel-lacions a

la importancia de l'esforc
individual en realitat servien per

descarregar la responsabilitat que
tenen els poders públics i tota la

societat a l'hora de garantir la
formació dels futurs ciutadans
afavorint l'accés de tots als



recursos formatius necessaris. A

més, amb la Llei, el govern de
l'Estat aplicava un cop més

l'estrategia de regular responsabi
litats que, sense una aportació
económica específica, havien de

pagar les comunitats autónomes,
Les darreres eleccions generals
donaren una majoria parlamen
tária aIs grups polítics que
s'havien oposat a la Llei i

s'havien comprornes a derogar
la. Pero la modificació d'una llei

orgánica no es pot fer d'avui per
demá. Per suspendre alguns
aspectes de la Llei es va recórrer
a la modificació del decret que
establia el calendari d'aplicació,
una mesura que depenia exclusi
vament d'un acord del govern de

l'Estat. Basicament, el que fa el

Reial Decret 1318/2004 és ajornar
un o dos cursos totes aquelles
mesures incloses en el calendari

d'aplicació anterior. Queda
ajornat per tant, tot el que feia
referencia a l'ordenació inous

currículum s dels distints nivells
educatius. Es continuara amb

l'estructura de l'educació infantil,
primaria i secundaria anterior a

la reforma del PP. La LOCE feia
extensiva la gratuítat de l'educa
ció dels alumnes de 3 a 6 anys aIs
centres privats
concertats i

aquesta mesura

no s'ha modifi
cat pel govern
socialista. Sí

que queda
ajornada la

introducció dels itineraris a

l'ESO, i dels nous programes
d'iniciació professional que tanta

oposició havien despertat.
Continuaran com abans de la

LaCE els programes de diversifi
cació curricular i de garantia

social. Continuaran en vigor,
almenys fins al curs 2005-2006, les

actuals proves d'accés a la

universitat, i no seran substituí

des per la nova prova general de

batxillerat. Es manté, amb la

situació anterior a la LOCE, la

materia de religió, que sera

optativa i la seva qualificació no

afectara la promoció dels alum

nes, ni la concessió de beques.
En canvi, es mantenen les

El Decret de Zapatero just
ha ajornat la LOCE

modificacions, introduídes per la

LaCE en el sistema de promo

ció, avaluació i obtenció del títol

de graduat en educació secunda

ria obligatoria que ja s'han

aplicat el curs 2003-2004. EIs

alumnes de tots els cursos d'ESO

que tenguin materies suspeses
hauran de fer una prova extraor

dinaria en una data fitxada per
les comunitats autonomes, Si

després d'aquesta prova es



mantenen més de dues materies

suspeses hauran de repetir curso

No es modifiquen tampoc aquells
aspectes de la Llei que ja estaven

en vigor, no subjectes a calendari

d'aplicació i que en molts de

casos les comunitats autónomes

seu desenvolupament haurien de

ser menys detallats. �Estat té una

tendencia excessiva a voler

regular el máxim possible
d'aspectes i de regular-los amb

molt de detall. Aquesta tendencia

no tan sols manifesta una

desconfianca
en les comuni
tats autónornes
sinó que
dificulta

l'aplicació de

solucions

específiques als

problemes d'acord amb les

característiques i circumstáncies

própies de cada entorn

sociocultural. �Estat s'hauria de

limitar a establir les condicions

per garantir els drets i les lliber

tats basiques en materia educati

va i per donar una certa unitat al

sistema. Les comunitats autono

mes, a l'hora de legislar en

materia educativa, haurien

d'aplicar el mateix principi i

donar més autonomía als centres

escolars. El control de qualitat i

de legalitat de l'activitat dels

centres s'hauria de fer a partir de

les seves própies propostes i

programes d'actuació com també

dels resultats que aquests puguin
tenir. D'aquesta manera es

trobarien solucions mes eficaces
als problemes, més ajustades a la

realitat social, económica i
cultural de cada centre educatiu.
EIs serveis d'inspecció i els

equips de suport i assessorament

assumirien una funció fonamen
tal i podrien esdevenir instru
ments reals de millora i renova

ció de l'ensenyament. Per

exemple, un dels temes que ha

esdevingut central en el debat

sobre la LOCE, el de l'agrupa
ment dels alumnes a l'ESO, amb
la polémica sobre els itineraris,
reflecteix la confrontació entre

posicions polítiques teóriques. A

la practica, la polémica quedaria
més diluida si es deixás més
autonomia a les comunitats

autonomes i als centres per
cercar fórmules flexibles d'agru
pament dels alumnes, sempre
respectant que l'objectiu final

El nostre sistema educatiu

viu una situació anómala

ja havien desenvolupat d'acord

amb la LOCE, com són les

normatives d'admissió d'alum

nes, d'elecció de directors, la

nova organització de la inspecció
o les competencies dels consells

escolars dels centres.
Com es pot veure, el nostre

sistema educatiu viu una situació

anómala amb una llei en vigor
pero amb una aplicació parcial
ment suspesa com a primera
mesura per a la seva modificació.

És una circumstancia que ens ha

de fer reflexionar sobre com

s'han de fer els canvis en la

legislació educativa i quines
haurien de ser les orientacions

básiques que orientassin aquests
canvis.
En primer lloc s'ha d'acabar amb

una tradició habitual de la nostra

política educativa, la qual consis

teix a aprovar mesures que, sense

el corresponent financament,
acaben per fracassar i creen

malestar i frustració en la comu

nitat educativa i, en molts de

casos, provoquen efectes contraris

als desitjats.
S'han de concretar i definir bé

els límits de les competencies de

l'Estat en materia educativa. En

el moment actual de desenvolu

pament de les competencies en

educació de les comunitats

autónomes no es pot introduir

canvis en qüestions concretes

que distorsionin plans d'actuació
i polítiques a llarg termini

dissenyades d'acord amb les
necessitats específiques de cada
territorio
AI meu entendre la nova llei i el

sigui un determinat nivell comú

de formació. EIs que coneixen la

realitat escolar saben que un

excés de reglamentació pot servir

per fer impossibles determinades

actuacions, pero no és garantia

d'un correcte funcionament del

sistema, ni tan sols que l'aplica
ció de la norma es faci de manera

correcta. La societat no perdria la

seva capacitat d'orientar l'educa

ció dels futurs ciutadans per
donar més confianca als professi
onals de l'educació i a la comuni
tat educativa a l'hora de trobar

els millors metodes d'arribar als

objectius que s'han establert amb
caracter general.
També es imprescindible impli-
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car més tota la comunitat educa

tiva en la tasca de formació dels

futurs ciutadans. Lescola tota

sola no es pot responsabilitzar de

tots els objectius formatius. EIs

consells escolars dels centres,
amb representants de tota la
comunitat educativa han de

recuperar la seva capacitat per
intervenir en l'orientació

pedagógica de les escoles i

instituts. Pero amb aixo ja no és

suficient, les administracions

haurien de regular les responsa
bilitats dels pares i implicar les
famílies en el dret a l'educació

que tenen els seus fills. Cal dir

que la LOCE, per primera
vegada, avanca en aquest tema

establint genericament algunes
obligacions dels pares. Aquestes
s'haurien de concretar. EIs pares
s'haurien de fer responsables del

seguiment de les tasques escolars
individuals dels seus fills,
s'haurien de comprometre a

regular l'horari que els nins i

nines dediquen a la casa a

l'estudi i a altres activitats.

Hauria de ser obligatoria l'assis
tencia a les reunions de pares i a

les reunions que convoquen els
tutors. Es pot dir que aquests

objectius són difícils d'aconse

guir pero cal anar avancant en

una cultura que comprometi tots

en l'educació dels futurs ciuta
dans. Són mesures que haurien

d'anar acompanyades d'altres de

tipus laboral per afavorir una

major dedicació dels pares a

l'educació dels seus fill i que
haurien de comptar amb el

suport actiu de les associacions

depares.
Aquestes mesures no es contradi

uen amb una ampliació de

l'horari escolar dels centres amb

activitats complementaries de

formació i oci que puguin
compensar les diferencies de

possibilitats formatives de les
famílies sempre que aquestes
activitats impliquin compromís i

participació dels pares.
S'hauria de revisar l'adequació de

les nostres estructures curriculars



als reptes de la nova societat del
coneixement. Lactual fragmenta
ció de les materies i l'existencia

d'especialistes en cada una d'elles

contrasta amb l'actual complexi
tat dels temes quotidians que tan

sols poden ser abordats des

d'enfocaments interdisciplinaris.
Aquesta fragmentació es fa més

conflictiva a la primera etapa

d'ESO, una etapa en la qual la

LOGSE va aplicar un model

d'organització més proper al

batxillerat que a la primaria. Una

estructuració més basada en árees

i en la reducció del nombre de

professors per a aquesta etapa
acostaria més els aprenentatges
escolars a les necessitats formati

ves que tenen els futurs ciuta

dans. Cal recordar que el metode
de projectes, que centra l'apre-

nentatge en la resolució de

problemes i no en la pura

adquisició de coneixements

ai:llada de la seva aplicació, es va

formular a principis del segle XX

i és encara un dels metodes

educatius de major eficacia.

Al mateix temps s'haurien

d'establir mecanismes per

comprovar correctament, des

dels primers nivells educatius,
l'assoliment dels aprenentatges
instrumentals i dels Mbits

fonamentals i actituds básiques.
Són aquelles estructures que

permeten els aprenentatges i les

adquisicions posteriors. Des dels

primers nivells i alllarg de tota

l'escolarització s'hauria de

garantir la correcta d'adquisició
de les capacitats de comprensió i

expressió oral i escrita, la forma-

ESPECIALISTES

EN ARTICLES

DE MUNTANYA,
CAMPING, ESQUÍ

I ESCALADA

Tequipam per a I'aventura

ció d'hábits d'estudi, accés i

tractament de la informació,
desenvolupament de les estructu

res lógiques i de pensament i la

capacitat de judici. També
s'hauria de vetllar especialment
per la formació dels Mbits més

elementals de comportament
cívico
Per acabar cal indicar que en una

materia de tanta importancia i
tan sensible socialment s'hauria

d'arribar a acords básics amb un

ampli consens per evitar que els

canvis de majories en el poder
suposassin reformes constants

més basades en la confron tació

de principis polítics que en

diagnostics tecnics prou con

trastats.

*Bernat Sureda és docent.

ES
REFUGI

Via Sindicat, 21 (pati interior)
Palma

Tel. 971 71 6731
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refugi@detallsport.es
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(ducar en la diversitat:

Som un mestre de

primaria, tene vint-i

cine alumnes, tres deis

quals vingueren I'any

passat de Marroe,
Bulqório i Romania i

altres dos són de

neeessitats edueatives

especials.

uo problema o uo al·licieol
FRANCFSCA C CARaT I ANTÓNIA SANTANORElI

Enguany m'ha arribat una

xinesa que no m'entén ni

l'entenc. Com ho hem de fer

per comunicar-nos? Com puc

ensenyar? Que faig amb ella?

Que faig amb els altres? Que he

de fer amb tota la classe?

-Compr un diccionari catalá

xines?
- Envii a demanar el cuiner

del restaurant xines de la

cantonada.

-M'apunt a ioga?
- Deman ajuda al PT, al

director, a l'orientador, al

mestre del costat, a l'alumne

del costat, al... A qui? A qui?
-Em prenc un Valium?
-M'inscric en una academia

per aprendre xines?
- Vaig a fer-me un massatge?
-O deix estar definitivament

la docencia?

Per sort o per desgracia aquesta
és una situació habitual a les

nos tres aules. Abans era una

excepció, ara entra dins la més

completa normalitat: que

aixequin la ma, si tenen temps,
els mestres que han viscut

experiencies semblants a

aquesta.
J a no hi ha grups d'alumnes

homogenis. El que s'estila és la

diversitat i tancar el ulls a

aquesta situació; viure-Ia amb

angoixa o donar-li l'esquena no

condueix a res. Tanmateix és

un fet. Rem d'aprendre a

conviure i, encara més, a

ensenyar en aquestes circums

tancies. Estrategies? En la

nostra tasca diaria tots en

descobrim alguna.

Potser tates les sortides són

bones excepte angoixar-se. Si

servís d'alguna cosa encara

valdria la pena, pero aixó no és

bo ni per al professor ni per a

l'alumne, massa vegades ho

hem pogut comprovar perque
és inevitable.

Es tracta de cercar maneres per
sortir airosos o, si més no,
il-lesos d'aquest entrellat; de
viure'l com un repte pedagógic,
com una forma d'anar avan

eant, no com un entrebanc. AI

c�p i a la fi només hem de

treure aquest caire vocacional

que els mes tres tenim a part o

banda. EIs qui tocam amb les

mans aquesta realitat hem

arribat a veure que ens va bé:

- Donar temps al temps. EIs

al-Iots són com esponges.



Quasi sense adonar-nos-en,
només facilitant-los l'accés a

fonts se'n van amarant.

-Fer trobades de mestres

(formals o informals) per
posar idees en comú, activi
tats i estrategies que ens han

funcionat. Consideram que

aquesta és la millar manera

de desdramatitzar la situació.
- Viure la situació de manera

positiva, com una possibili
tat de fer nous aprenentatges,
de descobrir altres estils de
vida.

-Compartir la responsabilitat
amb tata la comunitat
educativa. Quanta més gent
s'hi impliqui, millar. A

ningú no li és alié aquest
assumpte. Fins i tot aquelles
persones que pensen que no

hi tenen res a veure hi estan

implicades d'una manera o

de l'altra. No en podem ni

n'hem de valer fugir; tard o

d'hora ens hi haurem de

topar, més val fer-ho amb

il-lusió.
-Realitzar adaptacions

curriculars básiques, practi
ques i efectives, a fi que
l'alumne pugui veure que,
en la mesura de les seves

possibilitats, pot seguir el
terna. Com també hem de

tenir en compte l'alumnat

que necessita adaptacions
d'ampliació de coneixe
ments per tal que ningú no

quedi desfavorit.
- Intentar coneixer i valorar

al máxim possible la cultura
dels alumnes nouvinguts.
Saber, com més aviat millar,
quins dels seus costums són

incompatibles amb els

nos tres per tal de respectar
los i ensenyar-los a respectar
els nostres.

-Implicar-hi els altres alum

nes de classe que puguin
actuar com a companys
tutors. Segurament ens

endurem sorpreses ben

agradables en veure que
entre ells han estat capaces
de comunicar-se potser
millar que amb la nostra

intervenció.
- Aprofitar la diversitat

cultural per treballar temes

geográfics, socials, histories,
lingüístics relacionats amb el

paises dels nouvinguts.
-Posar-hi malta imaginació i

afecte, fer servir el sentit de

l'humor, gaudir (per que no?)
de l'experiencia. Desinhibir-



nos: en la mesura que nosaltres

ho facem, ho faran els al-Iots i

les al·lotes. Aixó creara un

clima distes a l'aula.

Per gaudir de l'experiencia hem
de cercar, si fa fal ta pels racons,

aquella activitat que enganxi,
aquell moment mágic, aquella

ocasió de descobrir, aquell fet

quotidiá per convertir-lo en

únic ...

Podem comencar de bon matí,
rebent els al-Iots i les al·lotes amb
un somriure i, si cal, un toquet a

l'espatlla, ja que a tothom li

agrada
desenvolu

par el
sentit del

tacte (bé,
als xinesos

procuram
no tocar-

los el cap, no els sol agradar
gaire). A l'hora de treballar convé
recordar que qui treballa a gust
treballa millar, ja que aprendre és
encara més complicat que treba

llar, jo diria que de mal humor i
amb nervis no s'apren, per tant

acompanyem l'ensenyament amb

afecte, alegria i saber fer.
Fer un te si són magribins, o un

mate si són argentins, etcétera, a

principi de curs ens proporciona
una ocasió fantástica per tastar

una casa seva i fer-los sentir un

poc protagonistes. Tot aixó no és

perdre el temps, sinó guanyar-lo.
Anar a comprar fruita al mereat

per berenar és una activitat que, a

més de poder posar en practica la

llengua parlant amb els placers i

les placeres (aixó sí, els hem de

demanar que ha facin en catala;
als placers, volem dir), ens acosta

molt. Fer un pa amb ali o galetes
trempades i dur alguna cosa cada

un. AIs magribins els encanta dur

el pa, aquest pa que fan ben pla i

tan tau, aixó és compartir i

barrejar un poc les cultures.
Treballar amb l'ordinador és

genial, ja que fomenta la igualtat
de condicions entre l'alumnat;
per a alguns suposa utilitzar un

mitia que no tenen a l'abast fora
del centre, i per a d'altres és un

punt d'unió que els permet com

partir experiencies. Si alguna

Qui treballa a gust treballa

millor, aprende és més

complicat que treballar

onsell de
Mallorca

vegada entram a viatjar per
Intemet i anam al seu país és
emocionant. Tot aixó a part de la

utilitat que té per aprendre con

tinguts de qualsevol area amb un

programa específic (CD, CLlC) i

aprendre a manejar el processador
de textos.

Tots els materials visuals ens

poden servir per fer una bona
classe: qualsevol propaganda,
programa, diari, revista, etc. es pot
utili tzar per a lectura i la com

prensió, i és un material que
trabaran cada dia pertot arreu; les

cancons són un bon recurs, la

música quasi sempre arriba a

l'interior de les persones, i alló

que s'interioritza queda; els jocs
lingüístics -en el mereat ja n'hi ha
molts- són fantástics per augmen
tar el vocabulario
EIs habits són quelcom que també

hem de treballar quan feim feina
amb immigrants, probablement
no tenen els mateixos costums en

relació amb la feina, la higiene, el

comportament ... Podran complir
les normes del centre i de la

societat si les coneixen i els

• Plánols Iopográfics :.�OU""itlb� fe
. Mesuraments '\.� t�C'"''
- Replanteigs

• Fotografies aeries
. Verticals

-Panorámiques
• Publicitat aeria
• Peritatges
• Valoracions
• Projectes agrícoles
• Estudis mediambientals
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ensenyam la importancia de

cornplir-Ies. I nosaltres també

podrem respectar alguns trets

culturals seus si els coneixem, i

aixó ho aconseguirem relacio

nant-nos i creant un bon

ambient a l'aula que atregui la

amb la família. N'hi ha que

tenen difícil venir al centre,

una solució temporal pot ser

anar a ca seva o demanar ajuda
a la mediadora cultural, als

municipis on n'hi ha; deim

temporal perque els hem de

convidar a

venir i que

vegin com és

de normal el

fet d'assistir a

les reunions

de pares i

mares i

d'acudir al ce�tre quan se'n

requereix la presencia.

Una bona acció tutorial és

fonamental per a l'unió de

les cultures

comunicació.
Molt important és relacionar-se

Una bona acció tutorial és

fonamental per a la unió de

cultures. Pensem que hi ha

aspectes histories, prejudicis,
rebuig, antipaties ... que a

vegades fan difícil la conviven

cia i la normalitat; i aconseguir
la normalitat ha de ser el gran

objectiu.
Aquests alumnes assisteixen

fins a 16 hores setmanals al

programa d'acollida lingüística
i cultural (als instituts que

tenen aula d'acollida o taller de

llengua, que no són tots ni molt

manco), en que se'ls proporcio
na un aprenentatge intensiu de

Cream espais per conviureI.Roldan
CI Eusebi Estada, 66 - 68

07004 Palma de Mallorca

Tlf. 971 763666 - Fax 971 763667

Internet: http://www.roldan.es
e-mail: roldanib@roldan.es
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la llengua amb un ensenyament
individualitzat i uns coneixe

ments del medi social i natural

propero És clar que al taller no es

pot aconseguir una socialització

plena perque només hi ha immi

grants, per tant tots són del mateix

grup, a vegades oposat a l'altre

gran grup d'autóctons o que fa
molt de temps que viuen aquí. És
a la tutoria on s'hauria de treballar

la vertadera amistat entre tot

l'alumnat. És al gran grup on es

pot tractar el tema de concordia,
connexió i germanor per arribar a

l'harmonia entre companys

diferents, cercant la igualtat per

aconseguir la normalitat.

Perque, no ens hem de confon

dre, si predicam la tolerancia, la

condescendencia, la indulgen
cia, el beneplácit, no ens trobam

en el camí de la igualtat, i si no

ens consideram iguals no exis

teix la normalitat.

La normalitat dins el centre

s'aconseguirá:
-Quan ens tractem tots igual i

ens mirem tots amb els
mateixos ulls.

Auditori
d'Alcúdia

NOVEMBRE

-Quan no ens hágim de defen

sar els uns dels altres.
- Quan, parlem de qui parlern,

la cara continui: relaxada

sense cap movimen t de

contrarietat ni cap paraula
ofensiva; quan donem a

tothom el que necessita,
compensant les mancances,

sense creure que aixó suposa
un esforc sobrenatural que

genera ressentiment.

-Quan tinguem ben assolit que
tot l'alumnat que pertany a un

grup classe és responsabilitat
de tot l'equip docent i del seu

treball conjunto (No oblidem

que massa vegades es descarre

ga sobre el tutor tot el pes de

la formació personal de

l'alumnat.)
-Quan la relació entre alumnes

no depengui dellloc on han

nascut sinó dellloc on viuen i

de la qualitat de ser persones.

-Quan la llengua catalana sigui
la llengua d'ensenyament i de

comunicació, que no faci falta

suplicar que es parli a tothom

en catalá, i quan deim a

tothom deim també aIs imrni

grants.
- Quan els immigran ts se sen tin

inclosos i no s'automarginin a

l'hora de l'esbarjo per trobar-se

en petit grupet d'iguals.
-Quan la nostra llengua i cultura

siguin tan sanes com perque,
respectant totes les altres

llengües i cultures, es pugui
viure en societat en la llengua i

cultura própies de la terra.

- Quan passi tot aixó arribarem a

la normalitat.
La diversitat a les aules com a

conseqüencia de la immigració és

un problema de tots, o un al-licient

per a tots. Tot depen de l'actitud

que prenguem. Si tenim una

actitud oberta i optimista, si

compartim els moments de

desánim i les preocupacions amb

altres companys de feina i hi

posam un poc d'imaginació,
continuarem pensant que la

nostra tasca és apassionant.

*Francesca C. Cabot iAntonia

Santandreu son docents i autores de

«Llanca-t'hi, aparlar en catala!»

Placa de la Porta de Mallorca,3
07400 Alcúdia - tel. 971 89 71 85
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Cada diumenge excepte si hi ha

programació de l'Auditori
Primera sessió: 17 h

Segona sessió: 20 h
Preu: 4 €

.....�....� Iguana Teatre presenta:
EI malalt imaginari
Adaptació d'un classic de Moliére
A les 22 h Durada: 70 mino Preu: 6 €

Setmana de Santa Cecília

1111&1 Concert de piano a cárrec de David Gómez
A les 20 h Entrada lIiure

PROGRAMACIÓ DE TARDOR

�_ilial"
Carmina Burana. Amb la Capella Mallorquina
i l'Ensemble de Percussió
del Coservatori Professional de Música
A les 20 h Entrada lIiure

DESEMBRE
Estrena a Mallorca de Patera de
Juan Pablo Vallejo, dirigida per Pitus Fernáncez

A les 22 h Preu: 15 €

25 Anys d'Ajuntament Dernocráíic
Concert del cantautor José Antonio Labordeta

A I es 22 h Preu: 1 O €

Nit de la Cultura. Gala de lIiurament deis
XVIII Premis 31 de desembre
Ales 21 h



L'STEI-i mostro la

sevo oposició a les

mesures estoblertes

pel Govern de Matas

sobre lIenguo i

educoció.

Eactual Govern del pp va

comencar aquesta legislatura
amb mal peu i l'ha continuada en

el mateix sentit, perque un dels

objectius que ha tingut ha estat

atacar i desmuntar la política
lingüística teixida pel Govern
anterior del Pacte de Progrés,
especialment des de la Direcció

General de Política Lingüística,
des de la Conselleria d'Educació

i des de la Conselleria d'Interior.

S'han aferrat als deliris del seu

electorat més dreta per poder
justificar la seva actitud de

persecució de la llengua catalana,
i «para que se note el efecto sin

que se note el cuidado» han

pretes poder fer els canvis que
valen justificant-los amb prome
ses electorals i fent interpretaci
ons de la llei al seu gust, quan

sabem que moltes vegades, en

aspectes legals lingüístics o

d'altre índole, no tan sols fan una

interpretació esbiaixada de la

llei, sinó que la incompleixen o

no en fan eas. Passarem a

explicar per que pensam que la

política lingüística del Govern
del PP és de total manca de

respecte a la llengua propia
d'aquesta terra.

En primer lloc, s'ha de dir que el

fet que hagin sortit tant a la

premsa en defensa del castella,
com si s'hagués fet desapareixer
aquesta llengua de l'escola, ha fet

créixer les ales a les persones que
estan en contra de la normalitza

ció lingüística del catalá, Aque
lles persones que, equivocada
ment, creien que la tendencia
existent durant el Govern del



Pacte de Progrés era la de

potenciar l'ús del catala com a

llengua vehicular, cosa que esta

legislada, ara pensen que es torna

a potenciar l'ús de la llengua
castellana, ja que creuen que
aquesta és la llengua vehicular

per excel-lencia.
Així es pot explicar l'existéncia
de persones, entre les quals hi

havia directors de claustres de

professorat, que havien comen

cat a intervenir en catala a les
reunions d'aquests órgans
col-legiats, cosa que ara ia fan

tranquil-lament en castella, amb

permís dels governants, amb

l'agreujant que si aixó ho fa el

director o la directora quasi tota

la resta del claustre intervé en

aquesta llengua. I aixo és com

una roda que provoca que tot el

centre es relacioni en castella. El

retrocés del catala a l'ensenya
ment com a llengua vehicular és

un fet provocat per la política
lingüística d'aquest govern.
En segon lloc, s'ha d'explicitar
que totes les mesures que el

Govern ha promes que posaria
en practica han estat beneídes
sota la suprema protecció que

significa la paraula bilingüisme.
No saben ni volen saber que

quan una llengua es troba en

perill de desaparició perque se'n

va perdent l'ús una de les mane

res més probables que no es

normalitzi i que s'extingeixi és

precisament el bilingüisme, que

significa que totes les passes que
es facin per normalitzar el catalá

s'han de fer paral-lelament en

castella, que no s'ha de fer un sol
document en catala que no es

faci en castella, que no es pot fer

cap avanc en catalá que no es faci
en castella, com si el castella

estigués també en perill, pero que
tot el que ja estávem acostumats a

fer només en castella, ja esta bé

així, seguim amb el costum; que
tots els que parlin catala han de

saber parlar en castella obligató
riament, que han de ser bilin

gües, en canvi, els que sapiguen
parlar en castella, ja esta bé així,
etc. Aixo és el punt de vista dels

que no estimen la seva llengua,

pero volen donar a entendre tot el
contrario
Per contra, el punt de vista dels

que tenen interes en la normalit
zació de la llengua catalana, com

és el eas de l'STEI-i, dels que
l'estimen, dels que la veuen en

perill, és ajudar
perque sigui
usada fent totes

les discrimina

cions positives
que facin falta.
Entre aquestes
discriminaci -

ons es troba la de fer la documen
tació en catalá, i explicar-la a qui
no l'entengui; donar suport als

mitjans de comunicació en

catalá, no suprimint-los com va

fer aquest Govern amb Som

Radio, una radio que dignificava
aquesta terra, i que en mala hora
i sota pretensions legalistes es va

fer callar amb total desvergonyi
ment i mala intenció, o com

pretenen fer-se seus els dominis
de Voltor, que va ser fundada

amb l'esforc económic de molts
de ciutadans que segueixen
pagant els seus imposts i que
només reben menyspreus per

part dels governan ts sota l'excusa

que no són els seus votan ts. La

discriminació positiva més

important és la de fer l'ensenya
ment en catala a l'escola, perque
s'ha demostrat científicament

que és l'única manera, en la
situació sociolingüística actual,
que es compleixi la Llei de

normalització lingüística. I la

discriminació positiva més

important que podria dur a terme

el Govern seria potenciar-ne la

necessitat i l'ús en les empreses

públiques i privades.
En tercer lloc, s'ha de destacar el
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I com és natural el dia que se Is

ocorri dir que el catalá ja esli

nonnalitzat suprimirán rotes les

ajudes, encara que nosaltres

seguirem pagant les ajudes al

castella a través de I'Instituto

Cervantes. Aquest director

general, a qui li agrada omplir-se
la boca dient que tot és legal, que
no es toca ni una coma de la

legislació actual, que e! catalá és

la llengua vehicular de l'escola,
ha aconseguit, precisament amb

la seva actuació, que deixi de ser

ho a moltes escoles. Per que no fa
res el director general de Política

Lingüística per canviar les
normes d'ús? Quina llengua ha

de voler aprendre una persona

nouvinguda a aquesta terra si

comprova que totes les persones

que xerren amb ella ho fan en

castella? La feina de dissolució

de la llengua la fa e! PP des de

l'ambit estatal i en connivencia

Ells es volen cobrir les espatlles
protegirs i amarats de legalitat.
Diuen que amb la legislació
existent s'ha d'aconseguir el

domini de la llengua catalana i

de la castellana en acabar l'ESO,
que aixó esta legislat, i, que, per

tant, aixo es compleix o s'ha de

complir, i que si ells desitgen
aixó tot e! que fan és correcte,

quan des de fa més de vint anys
hi ha nombrós professorat,
centenars de persones que han

investigat i estudiat com s'apre
nia la llengua, com era possible
aprendre-Ia, com s'havia de fer

perque és complís la legalitat
vigent. I quan, més o manco,
s'havia vist la lIum, s'havia

descobert la manera de poder
arribar a aconseguir l'objectiu
-tot aixó aconseguit en l'epoca
dels anteriors governs del PP-, i

finalment, havent avancat sota la

tutela del Pacte de Progrés, arriba

una altra vegada el PP al poder i

bombardeja, dinamita, tota la
feina feta i posa en marxa unes

mesures encaminades a fer
retrocedir encara més el poc ús

que es fa de la llengua catalana.

No sap el conseller d'Educació

que es convertirá o s'ha convertit

en enderrocador de la llengua
catalana, encara que digui que

aquesta no és la seva intenció? I

que ho és o s'hi ha convertit a

partir dels fets, a partir de ser e!

principal executor de la política
lingüística de! PP. Ha posat en

marxa e! compliment de prome

ses electorals sense tenir en

compte si tenen res a veure amb

la didáctica de l'ensenyament de

llengües. Fins ara hi havia uns

centres on es feia el primer
ensenyament en catalá

(rnajoritáriament en l'ensenya
ment públic) i un centres on es

feia e! primer ensenyament en

castella (majoritariament en

l'ensenyament privat o concer

tat). Amb aquesta experiencia,
aquí i al Principat de Catalunya,
s'havia demostrat que els que

aprenien a llegir i escriure en

catala n'aprenien simultania
ment en les dues llengües, i eIs

que n'aprenien en castella, en

canvi, no en sabien en catalá. I

els que seguien fent un ensenya
ment de totes les assignatures en

catalá i ensenyament del castella

eren els que complien el precepte
global d'acabar l'ensenyament
dominant aproximadament per
un igual les dues llengües. En

canvi, els que aprenen en castella

i després segueixen e150% en

cada llengua segons el Decret de

mínims (sobre aquesta aplicació
se'n podria parlar moIt, pero
només direm que no hi ha dues

aplicacions iguals en cap escola)
normalment no han apres el

FLORENCIA del 04 al 08 desembre des de 510,00 EUR

MALTA del 03 al 08 desembre des de 339,00 EUR

lUNIS del 03 al 08 desembre des de 439,00 EUR

ISlAMBUL del 04 al 08 desembre des de 339,00 EUR

EGIPTE del 29 novembre al 08 desembre des de 899,00 EUR

DUBROVNICK del 03 al 08 desembre des de 595,00 EUR

GALíCIA del 03 al 08 desembre des de 349,00 EUR

AVIÓ + HOTEL + TRASLLAT . No inclou taxes ni vlsats

Informes i reserves: OMS, 50 B. Box 696 . 07003 Palma (Mallorca)
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domini de la llengua catalana

quan surten de l'ESO (ara se'ls
concedira el nivell C, com si el

títol servís per demostrar que en

saben i si mai més no l'usen els
és indiferent). Amb tota aquesta
demostració per endavant, dones,
no estan bons fins que posen en

marxa un projecte experimental a

11 centres que aconseguirá
condemnar molts alumnes a no

aprendre la llengua catalana si es

generalitza.
Un altre aspecte que cal conside

rar és el pagament que han fet

dels serveis que ha realitzat la

Junta Avaluadora durant molts

d'anys, que ha fet una tasca

immensa per ajudar a avaluar les

persones que havien de demos

trar la seva suficiencia en els

diferents nivells i capacitats de

coneixement de la llengua
catalana. Lhan pagada supri
mint-la, exterminant-la i fent-Ia

desapareixer, segurament perque
no la podien controlar. La gen t

que la formava, juntament amb

els examinadors, eren persones

preparades i que rebien o havien

rebut una preparació eficac per
fer aquesta feina. Ara l'han
substituida per un tribunal

examinador i una comissió
consultiva. Si el tribunal exami

nador o els examinadors es

constitueixen per sorteig com

passa amb els tribunals d'oposici
ons, pot passar que s'enviín

persones no idonies a fer aques
tes proves, ja que aquesta no és la

feina habitual del professorat de
secundaria. S'haura de vetlar si es

fa la preparació adequada de les

persones que hagin d'avaluar o si
es resol de manera improvisada,
perque tampoc no interessen

gaire els resultats. No es poden
fer suggeriments que siguin
benevols i aprovar tothom,
encara que si volen ser congru

ents amb altres determinacions

ho hauran de fer, perque si s'ha

d'enllacar aquesta decisió amb la

d'atorgar el nivell C a tots els que
acabin l'ESO no sera necessari

que hi hagi grans avaluadors per

aprovar les persones adultes que
es presentin al nivell C o a

nivells inferiors. Per tam,

segueixen i seguiran en la

mateixa línia de grans desbarats i

de legislar contra la normalitza
ció de la llengua. catalana.

En condusió, han aprofitat el

primer entrebanc, que era

superable si hi hagués hagut
voluntat de no fer-ho, per sortir
de l'IRL, i han renovat el ja
existent Institut d'Estudis

Baleárics, perque entre altres
coses pretenien una mena

d'academia a la valenciana i un

substitut de la institució existent,
per no haver-se de relacionar

amb les altres comunitats que
tenen la mateixa llengua propia.
Tanta sort que s'han equivocat en

nomenar el president, que té les

coses ben dares i que no caurá

en el parany que segurament li

han volgut parar. Pero, mentre

governin mai no podrem dir

d'aquesta aigua no en beurem.

Per tam, I'STEI-i afirma, des del

coneixement adquirit durant el

més d'un quart de segle d'existen

cia, després d'haver intervingut
en la realització de moltes

análisis de la situació de la

llengua a les escoles i d'haver

donat suport a moltes activitats

per normalitzar la llengua
catalana, que el Govern actual de

la comunitat, amb la seva

actuació i amb les seves mesures

lingüístiques, que aproven una a

una, sense presses pero sense

pauses, es converteix en respon
sable d'un atac total contra la

llengua catalana, contra la

normalització lingüística i, per
tant, les persones conscienciades

que formam el sindicat i molts

d'ensenyants haurem de prendre
mesures per evitar aquesta
eutanasia delea que es vol aplicar
a la llengua i que podria acabar

en un vertader lingüicidi. Si aixó

passas, se n'haurien de coneixer

els vertaders responsables, i, per

tant, els seus noms i llinatges.
La defensa activa de la nostra

llengua i cultura requereix la
formació d'un moviment social i

polític ampli que actuí de front

crític i dinamitzador d'escenaris

cohesionadors en benefici d'un

discurs i una practica favorable a

la normalització lingüística del

catalá mentre resistim les

practiques contraries desenvolu

pades des de les institucions

governades pel Partit Popular.
No és temps de resignació sinó

de lluita intel·ligent per la nostra

llengua i cuI tura.

*Gabriel Caldentey, secretari
d'Acció Sindical i Comunicació

del'STEI-i



Segons un informe

recent de Sa Nostra, a

les Balears un 44,9%
deis alumnes deixa eis

estudis a la primera
etopo de I'educació

secundaria obligatoria,
xifra que es troba 15,8

punts per sobre de la

mitjana nacional.

Per sexes, els homes represen

ten el grup majoritari, amb un

55,1 % d'abandonament, enfront

del 34,2% nacional. En el eas de

les dones' el diferencial es

redueix a Il punts respecte de les

dades estatals. Al mateix temps,
les xifres referents als titulats

superiors revelen que el 32,8%
dels estudiants de les Balears

finali tza la seva formació

académica amb un títol universi

tari o completant un cicle

formatiu de grau superior,
percentatge que es troba 10,2
punts per sota de la mitjana
nacional. Com a conseqüencia
d'aquest fet, un dels principals
problemes que presenta l'educa

ció a les Balears és l'elevat

nombre d'alumnes que inter

rompen la seva preparació sense

haver acabat els estudis obligato
ris, incentivats per la gran
demanda de personal no qualifi
cat que hi ha a les empreses de

les Illes.
Pot tenir relació aquesta circum

stáncia amb una manca de

financament del sistema educa

tiu, o just són les empreses les

responsables d'aquest abandona

ment precoc dels estudis? Podem

sospitar que els pressuposts
pobres provoquen una concep
ció igualment poc atractiva de la

via educativa. A tall d'exemple,
haurem de recordar que l'altre

gran deficit financer que patei
xen les Balears -la Sanitat

pública, segona gran branca del

dit estat del benestar- ha motivat
clarament que gairebé un tere de

la població illenca subscrigui
una asseguranca privada de saluto

De manera genérica, hem

d'assumir que els serveis públics
-des del transport automóbil fins

a les oficines d'informació

municipals- no sedueixen els

ciutadans si són mal dotats.

Quantifiquem, empero, aquest
deficit pressupostari educatiu

abans de continuar.

EI passat dia 8 de setembre, el

ministre d'Economia i Hisenda



de l'Estat espanyol, Pedro

Solbes, rebé una comunicació
del Govern balear en que
s'establia el deficit historie de

l'ensenyament com una magni
tud acumulada que s'incrementa
anualment en uns 12 milions
d'euros. Així, sempre segons
l'Executiu autonórnic, el2002

aquest deficit era de 100.752.410

euros; l'any següent ja era de
112.359.060 euros; enguanyel
deficit superara els 124 milions.
En només tres anys, l'educació
balear ha deixat de rebre més de
337 milions. Com a comparació
perfectament valida, consigna
rem que el deficit historie

calculat per a la sanitat balear
des que es formalitza el traspás
de competencies ha estat de
68.601.460 euros (2002), de
81.594.160 euros (2003) i de

94.756.870 euros enguany, amb
un total de 244.952.490 euros.

Amb aquestes dades, la Conselle
ria d'Economia i Hisenda
calcula que les necessitats de

financament per a l'educació el
2005 seran de 791.130.000 euros,
dels quals
espera rebre

justuns456
milions: una

diferencia

aproximada de
335 milions, és
a dir, més o

manco el deficit historie asse

nyalat.
Arribat a aquest punt, paga la

pena fer memoria de com es

traspassá l'educació no universi
taria a les Balears. Lany 1997 -el
darrer que el Ministeri tutela

l'ensenyament a les Illes-, la

despesa de la Direcció Provinci
al havia estat de 35.602 milions
de pessetes (poc més de 214

milions d'euros), mentre que si

s'hagués observat la mitjana
estatal aquesta quantitat hauria
estat de 47.317 milions de

En nornés tres anys
l'educcció balear ha deixat

de rebre 337 rnilions

pessetes (uns 285 milions

d'euros). Cal observar, empero,
que si s'hagués aplicat la relació

segons el PIE, els doblers encara

haurien estat molts més: amb el

4,57 per cent del PIE balear

-mantenint la proporció estatal

que aleshores es dedicava a



l'alumnat-, les Balears haurien

rebut més de 94.888 milions de

pessetes (uns 571 milions

d'euros). Si, com demanaven

aleshores les forces progressistes
i el Sindicat de Treballadors de

l'Ensenyament (STEI-i), s'ha-

pessetes (més de 750 milions

d'euros). Com es recordara,
finalment el Govern balear

accepta les competencies per un

import aproximat de 40.000

milions de pessetes (devers 240

milions d'euros), malgrat que en

anys successius

la transferen

cia fou

renegociada a

l'alca, sense

haver assolit

mai les xifres

desitjades. Per

a aquells que -amb una certa

ingenuítat- justifiquen la

desgracia financera balear en la

guerra de colors polítics entre la

comunitat autónoma i el Govern

L'Educoció es transferí

entre dos executius del

mateix signe
gués aplicat un 6 per cent del

PIE, les xifres haurien enlluer

nat: l'ensenyament disposaria
d'una transferencia anual

superior aIs 124.597 milions de

de l'Estat, haurem de recordar

que l'educació es traspassá entre

dos executius del mateix signe
polític, el Partit Popular. Qui
aleshores era conseller d'Educa

ció, Manuel Ferrer, reitera al

Parlament en nombroses

ocasions que la transferencia era

més que suficient per cobrir la

despesa educativa illenca.

Només un any després, es veia

forcat a reclamar més doblers al

Govern d'Aznar.

I ara un executiu presidit
novament per Jaume Matas

demana una millora financera.

Pel PSIE-PSOE i la resta de

forces d'esquerra, aquesta petició
correspon únicament a la ja
esmentadaguerra de colors, ates



que la principal justificació feta

pel PP és el creixement de la

població nouvinguda durant els
darrers anys: la mateixa que va

emprar, sense resultats

especialment positius, el Pacte
de Progrés per demanar a

Madrid una inversió extraordi
naria en nous centres. Com es

recordara, el Govern d'Antich va

haver de recórrer a l'enginyeria
financera per tal d'iniciar les
construccions sense incrementar
sobre el paper el deute autonó
mico Per I'STEI-i, la visió

d'aquesta petició de millora

financera és diferent a la que
han expressat els líders polítics.
Neus Santaner, secretaria general
del sindicat majoritari a l'ense-

nyament, reconeix que «la
situació ha canviat, especialment
en alló demografic»; i afegeix
que «és molt fácil plorar quan
t'adones que els doblers rebuts
són insuficients» per complir els

programes electorals o les

expectatives
fixades per un

color político
Aixó no

obstant, també
assenyala de
manera clara

que «l'any 1998

qualcú -els que governaven
aquí o els que dirigien l'Estat
volia penjar-se una medalla»,
mentre que ja llavors la comu

nitat autónoma es trobava en

els darrers llocs de financa
ment educatiu per unitat

escolar, juntament amb les
ciutats de Ceuta i Melilla.

Aquesta situació no ha estat

modificada fins ara per cap
Govern central.

El Govern d'Antich va

haver de recórrer a

l'enqinyeric financera

S'ha d'insistir en un feto Lany
1998, els cálculs de despesa es

varen fer d'acord amb la

demografia emprant el cens de

1991; s'esperava que una



actualització d'aquest registre
corregís les xifres que inicialmen t

-ja se sabia- s'acceptaven a la
baixa. Pero no es podia preveure,
en paraules de Santaner, «ni el

boom de la immigració ni de la

població flotant, que s'ha dispa-

rat». Així, «unes cornpetencies ja
empobrides s'han empobrit moIt
més» fins a forcar el PP al Govern
balear a demanar ajuda. EIs

avencos educatius s'han produít,
malgrat tot, pero aixó només ha
estat possible recorrent a la via

assenyalada de l'endeutament

autonórnic, admes ara per Pedro
Solbes pero no abans per Rodrigo
Rato ni eIs seus antecessors.

r.;STEI-i observa aquest fet amb

preocupació sincera, ates que les
transferéncies de Sanitat han
incrementat el deficit fins ara ... , i

és dubtós que no passi el mateix

en assumir les cornpetencies de

Justícia o d'Ordre Públic que

s'assenyalen com a fites de la

reforma estatutaria imminent.

Mentrestant, empero, l'Executiu de

Matas prepara noves actuacions

educatives, alguna de les quals és
tan polemi
ca -i poc

assenyada,
segons la

majoria de
la comuni
tat docent-
comla

inclusió de mestres de suport en

l'ensenyament infantil, amb la

intenció de garantir el dret deIs

alumnes castellanoparlants a rebre

la primera educació en la seva

llengua primera. Com és sabut, el

PP justifica aquesta acció -que

enguany s'aplica de manera experi
mental a onze cen tres de les Illes
amb eIs mateixos principis que

regeixen l'atenció a la diversitat;
I'STEI-i, Comissions Obreres i les

arees educatives deIs partits polítics
d'esquerra han rebutjat l'opció
perque és poc desitjable en una

etapa de l'evolució infantil que

Per IISTEI-i, «unes

cornpétencies ja empobrides
s'hon empobrit molt rnés»

recomana simplificar al maxim el

sistema d'autoritats. Tot i aquestes
consideracions, la Conselleria

d'Educació no ha fet pública en cap
moment una previsió pressupostá
ria per universalitzar aquest progra
ma pilot, alhora que ha confirmat

que satisfará l'exigencia vella de la

principal patronal educativa deIs

col·legis concertats, la religiosa
Educació i Gestió, d'incrementar el

nombre d'unitats públiques aIs seus

centres per satisfer la demanda

parental, en comptes d'invertir en

nous centres públics. Totes aquestes
accions de govern han d'incremen

tar encara més el deficit económic

de l'educació illenca en uns mo

ments en que ni tan soIs esta

assegurat el funcionament normal
del sistema existent.
En efecte, la proclamada equipara
ció salarial entre eIs docents deIs

sectors públic i privat concertat

dista notablement d'haver estat

assolida; hi ha zones ben pobla
des de les Balears que encara no

disposen de centres educatius

públics a bastament; els serveis

complementaris de l'escola
-acolliment matiner, menjador,
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activitats extraescolars- encara no

estan generalitzades, tot i la
necessitat clara de disposar-ne
perque les famílies puguin conju
gar la vida laboral i la d'estudi;
l'adaptació dels alumnes a les
noves tecnologies des de les aules
s'ha planejat amb molta més
ambició i eficacia en una cornuni
tat autónoma tan deprimida com

és Extremadura. La immigració
extracornunitária, d'altra banda,
genera una despesa notable en

programes d'atenció a la diversi
tat, pero sabem que encara resta

molt per assolir: la figura de
l'educador social no esta genera
litzada, l'absentisme escolar és
marcat a determinats grups, com

ara les adolescents de religió
musulmana. El panorama deserit,
certament, és prou decebedor com

per recordar ara i aquí els progra
mes electorals que anunciaven la

gratuítat dels llibres de text, pero
insuficientment preocupant com

perque els poders públics subscri

guin un gran pacte educatiu i de

financarnen t.

Fóra injust, per descomptat,
atribuir totes les mancances del
sistema educatiu -o del sistema

sanitari, ja de passada- al deficit

pressupostari balear. Pera fins i tot

el contacte més superficial amb els

professionals de la docencia i de la
medicina públiques acostuma a

assenyalar-nos una dedicació que
va molt més enllá de l'obligació
laboral estricta. Oportunament,
autoritats com l'exconseller Damiá
Pons i Pons han cercat -jnfructuo
sament-Ia manera d'implicar més
els progenitors i els tutors en

l'educació dels infants, alhora que

de manera regular s'ha procurat un

reciclatge continuat del professorat
perque pugui fer front a situacions

que, ara fa just sis anys, eren

impensables. Lanecdotari és
massa extens com per consignar
lo aquí; aixó no obstant, paga la

pena aturar-nos un minut en dos
casos molt concrets: un col·legi de
Palma es veié forcat a contractar

els serveis d'un xines que treballa
va en un restaurant proper perque
traduís al mandarí les explicaci
ons del mestre a un infant d'aquell
país; tres centres de la part forana

hagueren de subscriure un contrac

te de telefonia móbil perque l'únic
alumne que dominava el catala i

l'arab pogués transmetre als
estudiants dels altres dos ressorts

educatius els coneixements lliurats

pel professor. En ambdós casos,
com hauria de ser evident, els
centres hagueren d'invertir una

quantitat gens menyspreable de
doblers a atendre l'alumnat. Pitjor
encara: aquestes partides difícil
ment trobarien allotjament en la

despesa corrent d'un col·legi o un

institut, on no és gaire habitual
contractar cuiners xinesos ni
telefons móbils per als alumnes.

I, tanmateix, la principal mancanca
del sistema educatiu és estrictament
económica, Mentrestant, els
alumnes abandonen les aules.
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Ara fa vuitanta anys -viatjarem
al 1924-- s'editava a la ciutat de

res, ja era una

senyora ben
consolidada dins
els cercles
literaris catalans.

Aquest poemari
tinguéuna
bona acollida a

la premsa del
momento EIs

principals
diaris i

revistes, tan t

del Princi

pat com

insulars,
donaren

un ampli ressó a

l'opera prima d'aqueixa delicada i
molt femenina veu. Al diari La

Publicidad, els lectors podien
llegir un article signat per J osep
Maria de Sagarra en que afirmava

que: «[ ... ] nos dice cosas inefables
de sus paisajes, de sus

melancolías, de sus tiernas

pasiones. Es un libro
extraordinariamente sensible,
extraordinariamen te femenino,
que en medio de ciertos puntos
muertos de inexperta retórica,
uno encuentra la transparencia y
la frescura de un chorro de agua
que mana naturalmenre.»

1ª'�1I�.1I12&1

D'altra banda, la llucmajorera
remarcava «la dignitat i puresa de

sentiment que informen totes i

cada una de les poesies d'aquell
recull», i un amic comú d'ambdu
es poetesses, l'anomenat Miquel
Ferra, no estalviava elogis quan
afirmava que la sensualitat

espiritual de Verger «es algo puro

y resignado y pensativo, y, al

final, de una sinceridad

exultante». Basta llegir alguns
dels seus versos. Així diu: «Jo
voldria gaudir la vida clara, / la
vida que no agrada ja a ningú; /
aquella vida que no és mai avara,

/ i té sempre per tots el pa segur. /
Jo parlo de la vella pagesia, / del

ver apartament d'aquest gran
món, / d'aquella vida tota poesia,
/ que en senzillesa i delea pau es

fon.»

Cornencava així la claror mati

nal, la flamant albada, la nova

carrera literaria ... Lautora tenia
trenta-dos anys. Havia nascut el
27 de setembre de 1892, a la
Fidelíssima Ciutat d'Alcúdia,
situada en el septen trió de
Mallorca. El seu nom era Maria
del Dol� Nom Verger i Ventayol.
Era filIa de pagesos i, educada '

dins el catolicisme, ja comencá
de ben jove a imaginar que

qualque dia assoliria l'ofici

d'ajuntar paraules. Un oncle seu

ja havia escrit algunes novel· les
com Destrucción de Pollentia i La

perla de Alcúdia. Un altre oncle,
Pere Ventayol, fou l'autor, entre

altres títols, de la Historia de
Alcudia.
El 1918 s'havia traslladat a

Barcelona per a cursar estudis a

l'Escola Superior de Bibliotecári-



es de la Mancomunitat de
Catalunya. Acabats els anys
d'aprenentatge, obté el títol
academic, pero no pogué superar
les oposicions. Així mateix el
1923 entra a treballar com a

bibliotecaria de I'Arxiu Munici
pal de Terrassa i de conservadora
del Museu Josep Soler i Paleto
Mentrestant ja havia guanyat uns

J ocs Florals de Manresa amb el

poema titulat «EIs tres sonets de
l'aimada». I algunes de les seves

col-laboracions apareixen a La

Revista, El Día Gráfico,EAlmanac
de les Lletres i al setmanari Sóller.

Anys més endavant, els seus

escrits periodístics es poden
llegir a Crónica Social, La Veu de

Catalunya i a El Día -periódic
terrassenc. També és responsable
de les pagines femenines de
Mundo Católico i dirigeix la
revista Gema, dedicada exclusiva
men t al món femení.
Sis anys més tard d'aquell primer
aplec de poesies, el 1930, aparei
xia també a Barcelona un segon
reculI poetic titulat Tendal

d'estrelles, aquest cop prologat per
Josep Maria de Sagarra. EllIibre
consta de dinou poemes. Sagarra
no titubeja en cap moment quan
hi reconeix «un llibre líric,
transparen t i sincer, és un

continuat sospir musical, que
pertany més aviat a les zones

conternplatives».
La simplicitat temática de la vida
bucólica i senzilIa d'aquell
primer llibre quedara ara allibe
rada pel turmen t, el dolor i la

pena intensa, tot allo que just es

pot lIegir al poema «A les mans

del meu pare mort», on ara ha
restat convertit en: «Trista

desferra, / sereu d'un ser mortal

que va existir, / sota la capa fosca
de la terra, / que us obrirá
maternalment el si.»

Ja en plena República -corria

l'any 34- apareix a Palma un

tercer recull de poemes. És
aquest el darrer dels escrits en

llengua materna. Aquest pie són
els seus amics malIorquins els

qui li editen el volum titulat
Iiestela d'or. .. , on es presenta
l'amor sense angoixes ni tur-

ments. Ha retornat en ella

l'esperanca i el felic retorn a la
plenitud de la vida. Podem lIegir
hi energiques paraules: «Sóc
llanterna vivent; sóc creadora, /
d'una alta missió viu l'esperit ... /
Tota la sang dins de mon ser

s'arbora, / Jo me sento tan gran
com l'infinit.»
En paraules de .

. ..,,'.

Pere Rosselló .�;�.�. �"'.,

Bover, sobretot
en aquest reculI,
la poesia de

Verger «assoleix
indiscutiblement
moments d'inspi-
rada bellesa»,

Després arriba la
desfeta. Una guerra
civil sempre trunca

els somnis més
íntims de les perso-
nes. Maria Verger no

participa en cap
moment en la política
activa. El 1943 obté una

incapacitat física i ja no

pot exercir més la seva

professió de biblioteca-
ria. Aleshores estableix la
seva residencia a

Barcelona. Durant un

període de temps és

corresponsal d'El Noticiero
Universal i també d'El
Nacional. Tot fa semblar,
també, que dirigí l'editorial

Estela, establerta a la capital
catalana. Cal remarcar que el
mes d'octubre de 1944 aparegué
l'opuscle titulatMaria Verger.
Artículos y juicios críticos sobre su

abra literaria, escrit per M.
Ballester y Conde.
Rutas maravillosas. Poemas (De mi

viaje a América del Sur) és el títol
d'un llibre seu editat a Palma el
1966. Més tard fixa la seva

residencia a Madrid, a on el 1970
s'editaPor la senda de las rosas.

Poema en XXVII cantos. I a partir
d'aquí se'n perd la traca. Segons
l'infatigable Pere RosselIó,
reviscolador de la figura de

Verger dins la col-lecció Mixtalia,
tot fa semblar que l'escriptora
morí a Madrid el 1983.

:·'t'

. ia' Selva"
a Mana- }\nton

P!o\e� de.,Ñ

_ ..

_.

U)
CU
...
O
Z



"
í

, .

,Il.
I

�

�
� t

� �
p
" I



 



D'altra banda, Pere Rotger (Inca,
1951) és empresari des de fa vint

i-cinc anys de la indústria de la

pello És president del Partit

Popular de Mallorca, regidor de

l'Ajuntament d'Inca i batle des
del 1995. A les passades eleccions

-La reforma de l'Estatut, l'eina

básica perque poguéssim tenir
més autogovern, requereix un

gran consens, no tan sols pel que
fa l'Estatut de les Illes Balears,
sinó també a la reforma de tots

els estatuts. Quan es va crear

l'estat autono
mic s'arribá a

un gran
consens entre

les comunitats

autónomes,
endemés de

Catalunya i el

País Base, i s'ha de seguir en

aquesta línia. Quant a les Illes

Balears, es necessita el mateix
taranná: tenir en compte les

minories, encara que les minori

es no han d'imposar als partits
majoritaris els seus criteris; pera
la línia és aquesta.

municipals, va revalidar la batlia

per Inca. És diputat pel Partit

Popular al Parlament de les Illes

Balears des del 1999. A partir del
19 de juny de 2003 és president del

Parlament de les Illes Balears.

-Que opinau de la reforma de

l'Estatut, quin abast hauria de
tenir i per quin procediment
s'hauria de fer?

-Fins on ha d'arribar aquesta
reforma?

-Són els grups parlamentaris i el

Govern els qui tenen aquesta
responsabilitat i, en definitiva, el
Parlament de les Illes Balears,
perque tant si la iniciativa la

pren o no la pren el Govern, que
sembla que la vol prendre, a la fi
s'ha de debatre en el Parlamento

Esper que hi hagi aquest seny,
una responsabilitat de tots els

grups per tenir un estatut que,
realment, defensi els interessos
de les Illes i que tampoc no

rompi la cohesió d'aquest gran
consens que hi ha hagut, fins ara,
a l'Estat.

-Pensau que s'ha de reformar el

regim especial per a les Bale
ars?

-Es necessita fer política d'estat, i
ho dic com a observador, no com

a militant del Partit Popular. En

aquest i altres temes basics som

partidari del consenso El que
resulta llastimós és que segons

qui governa els mateixos grups
facin unes propostes diferents.
Per tant hi ha d'haver un exerci
ei de responsabilitat. Per exem

ple, en l'aplicació del regim
especial de les Illes Balears i amb
referencia al financament, és elar

que esta més que justificat un

augment en Sanitat o Educació.
Aixó no ha de ser una qüestió
partidista, perque un dia gover
nará el Partit Socialista a Madrid
i un altre el Partit Popular, amb

majories absolutes o sense; pera
els problemes de les Illes seran

eIs mateixos. EIs partits majorita
ris han de demostrar que són

majors d'edat i han de ser capaces
d'arribar en aquests consenso

Demanam el que ens pertoca dins
el sistema de financament que en

aquests moments tenim. I aquest
sistema permet, segons la pobla
ció, revisar el financament, i aixó
ho fan les comissions no perma
nents que tenim en aquests
moments creades en el Parla

ment, i sobre aquest tema haurí
em d'anar junts a Madrid. Pel que
fa a altres árees distintes de
Sanitat i Educació, el que és el

paquet global de regim especial,



ha de ser igual, sobretot en el
terna de carreteres i costs d'insu
laritat. També s'ha de tenir en

compte el transport, el transport
entre illes, el tren, temesen els

quals hi ha molt per avancar amb
l'actual sistema de financament.
Sense que aixo suposi una manca

de solidaritat o un privilegi
respecte d'altres comunitats
autónornes, el que passa és que
nosaltres anam endarrerits en

relació amb els altres.

ha de tenir l'immigrant? que és d'aquí. La política básica

de la immigració ha de passar per
una bona llei d'estrangeria.
Necessitam immigrants, la

immigració és positiva per a la
nostra terra, tant pel que fa a

aspectes culturals com pel que fa

- La cultura de referencia que ha
de tenir l'immigrant ha de ser la
nostra. Som un poble obert,
solidari i respectuós; pero som

aquí, i si algú s'ha d'adaptar a una

cultura és a la
d'allá on va.

Rem de ser

respectuosos
amb la cultura
de l'immigrant,
no hem d'anar
en contra de

cap. Pero, d'una forma categóri
ca, la cultura de referencia ha de
ser la nostra. Quant a la integra
ció, cree que el poble mallorquí i,
en general el de les Illes Balears,
és un poble obert i creu en la

integració. EI que passa és que hi
ha d'haver un esforc per part de
les dues bandes, per part del qui
arriba i de la societat d'acollida.
També ha de fer més esforc per

integrar-se el que arriba que el

«Nosaltres hem de ser

respectuosos amb la
cultura de l'immiqront»

-Amb referencia a l'articulació

territorial,. que pensau de

l'autopista Inca-Manacor?
al manteniment del sistema

económic; pero només hem de
rebre els immigrants que necessi

tem, perque si aixó no es contro

la anam en contra de la cohesió
social que necessitam. Així ho
veim tots els qui tenim responsa
bilitats als municipis. En el meu

municipi en quatre anys s'ha

passat de quatre-cents immi

grants a tres mil cinc-cents.
Molts no tenen feina i saturen

-No estic en contra de l'autopista
Inca-Manacor. El que sí he dit,
en alguna ocasió, com a batle

d'Inca, és que per a nosaltres era

més urgent la via de la ronda

nord, per on passara tot el transit

que ve de sa Calobra o Selva. Són
més de vint-i-cinc mil cotxes,
sobretot a l'estiu, que d'aquesta
manera no creuarien el nostre

municipio Es més urgent aquesta
via que no Inca-Manacor, que és
un projecte complex que ha creat

bastant de polémica i que sembla

que el Govern té aparcat. No hi

renuncia; pero el té aparcat.
Esperem que s'arribi a un

consens amb el Govern central i

veurem com queda; pero per a

nosaltres la prioritat és l'autopis
ta fins a sa Pobla i la ronda nord.
Inca-Manacor poc esperar un

poc.

-Com creis que s'hauria

d'enfocar la política d'immigra
ció, quina cultura de referencia

mbat
Llibres
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tots els serveis socials del municipio
Gent que acaba d'arribar i que no ha
trobat feina absorbeix un setanta

per cent del nostre potencial
d'ajudes que hem de donar a

persones que fa molts d'anys que
viuen a ca nostra. Aixó crea una

serie de confrontacions socials. En
el terna de l'habitatge passa que són
els immigrants els qui més lloguen,
encara que tenguin menys recursos.

Aixó sembla una incoherencia;

pera és que sis famílies es posen
dins un habitatge. Aixo, d'una

banda, encareix els lloguers, i de

l'altra, la família diguem-ne están
dard tradicional, la que és aquí, en

que els dos membres o un del
matrimoni fan feina, es troba que
quan va a llogar un habitatge ha de

pagar un preu exorbitant. Aquest és
un fenomen que pot passar desaper
cebut a alguns polítics o en el

Parlament; pera no passa desaperce-

but als ciutadans normals i corrents

que es troben amb aquest problema.
S'ha de fer un esforc d'integració, és

dar que aquest tema passa per aquí.
Tota immigració que no esta contro

lada, que no té un habitatge i un lloc
de feina, crea descohesió social que
va, fins i tot, en contra dels altres

immigrants que ja són aquí perque
han vingut a cercar un futur millor.

-Com valorau la política de

bilingüisme real?

-El bilingüisme real és un fet i fins i
tot diria que ens queda petit: un

quinze per cent de la nostra pobla
ció no parla ni catala ni castella.
Basta pensar amb els seixanta mil

alemanys que hi ha a Mallorca. El

que pretén el Govern no és anar en

contra de ningú, sinó facilitar que
els al-lots puguin aprendre les dues

llengües. Aquí, a la part forana, ens

trobam que hi ha al-lots que arriben
als setze anys i quasi no saben parlar
el castella. A segons quins col-legis
de Palma passa el contrari, que quasi
no parlen catalá, i s'ha de garantir
que parlin les dues llengües.

-Qué opinau del canvi de freqüen
cies de TV3 i Canal 33?

-Esper que els responsables autono
mies en aquesta qüestió tenguin ma

esquerra i seny perque IB3 pugui
tenir la seva freqüencia i, d'altra

banda, s'arribi a acords perque es

puguin veure altres televisions, com

TV3, que aquí té molta acceptació.
Estic convencut que el Govern de

Jaume Matas arribara a acords amb
les altres televisions autonómiques
perque els ciutadans de les Illes

Infants de O a 4 anys
Ensenyament en catalá

Pedagogia activa

Grups reduíts
Servei de cuina

Gianni Rodari ARQUITECE BENNAsSAR, 46
07004 PALMA - Tel. 971 29 90 86
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puguin veure TV3 i Canal33 com

ara. N'estic convencut, el que
passa és que si el Govern té la
titularitat d'una freqüencia n'ha
de ferús.

-Passem al tema del control

parlamentario Trobau que és
suficient?

-El Parlament esta per controlar
el Govern; pero els qui han de

prendre la iniciativa, els qui han
de fer els deures, són els corres

ponents grups parlamentaris. Hi
ha un reglamentque garanteix

que el dret de control es pugui
exercir. Hi ha mocions, proposi
cions no de llei, compareixences
dels consellers, hi ha molt de

marge i les eines suficien ts; pero
depen de l'estrategia i l'habilitat
dels grups de l'oposició fer aquest
control.

-Quantes lleis s'han aprovat
durant aquesta legislatura?

-S 'han aprovat nou lleis i tenim

pendent la llei de drogodepen
dencies.

-Resta nomenar alguna institu
ció de les previstes a l'Estatut
d'autonomia?

-El Síndic de Greuges esta

pendent. És un objectiu que han

tingut els aItres presidents del
Parlamento Pero el que vull és

que el cercle autonomic es tanqui
i restin completades totes les
institucions autonórniques. El

president del Parlament, per més
in teres que hi posi, si no hi ha un

consens amb els diferents grups
parlamentaris i, sobretot, amb els
dos més majoritaris, no té res a

fer. Em consta, ara per ara, que hi
ha certs moviments per
desbloquejar aquest tema; pero la
cosa va moIt lenta. Així com el

senyor
Morales,
l'anterior
president, va

tenir la possibi
litat de poder
crear el Síndic
de Comptes, a

mi m'agradaria poder tenir en el
meu full de serveis, per dir-ho
així, haver posat en marxa la

figura del Síndic de Greuges.

proposició no de llei en aquest
sentit i es va rebutjar.
Consideram que dins la Cornis
sió de Turisme es pot fer bastant
de feina. No es creara una

ponencia.

-Hi ha alguna comissió de
control?

-Estudiará el Parlament el
model turístic?

-En principi, no. EI Partit
Socialista va presentar una

-En aquests rnoments el que hi ha
són compareixences demanades;
pero no cap comissió de control.
Hi ha els instrurnents per demanar
les comissions de control i és una

iniciativa que correspon ais grups
parlamentaris.

"Encara queden botigues"
CA�� pO�d..r Fu.:
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En e llire
Patrim ni n

- um'"
Jesús Tuson reIVindica

per a les I engües,
mino' itzodes la

motebœ sensib'"Iitot

q ue hi ha respecte de,
les especies onimnls

i vegetols en perill
d'extinció.

o cal! repetir aquí aquests arguments,

pero sí que escau afirmar, en la mateixa

lfuia, que el programari lliure és

l�abitat infonnatic natural de les

lengiies minorit:zades. Només els

principis i la metodologia del

programari lliure poden garantir
l'existéncia d'una normalització

lingüística sostenible per a les eines

informátiques, I aquí normalització vol

dir senzillament que sigui possible fer
tota la interacció amb els ordinadors en

catalá, la qual cosa indou tota casta de

programes, eines d'escriptori i, també,
eines d'ajuda a la redacció i correcció de

texts en catala,

Que és el programari lliure i, sobretot,
que té a veure amb la llengua? Segons
Richard Stallman, fundador del

moviment, el programari lliure és

aquell que garanteix als seus usuaris el

control total dels seus ordinadors. Un
control que es materialitza en les quatre
llibertats básiques següents: 1) Llibertat

per fer servir els programes per a

qualsevol objectiu; 2) Llibertat per
estudiar i modificar el programa per

adaptar-lo a les necessitats de

cadascú; 3) Llibertatper distribuir

copies del programa original i del

modificat, i 4) Llibertat per publicar
les modificacions. El dia 27 de

setembre de11983, Stallman va

anunciar a través d'Intemet la
seva determinació de comencar
a escriure «un programari
completament nou que sera

compatible amb Unix i que
donaré gratuítament (o Iliure-

ment) a tothom que el vulgui fer
servir». Poc s'imaginava ningú que
aquesta decisió d'un programador

arribaria a convertir-se avui,
vint-i-un anys després, en un

deIs motors essencials d'inno
vació i de futur de la informática i,
també, que arribaria a esdevenir, en

aquest ambit, l'única garantia de

respecte a la diversitat lingüística. Arreu
del món i grácies a la tasca de nombro-

sos voluntaris, el programes lliures han
estat traduíts a un important nombre de

llengües (minoritzades o no) per a les

quals no hi havia disponible cap

programa privatiu (o propietari). El fet
és que, segons informacions recents, el

nombre de llengües en la quals esta
traduít el conjunt básic d'aplicacions
lliures (sistema operatiu, ofimática i

navegador) és més del doble que les que
estan disponibles només en programari
privatiu.
La traducció del programari al catalá ha

estat -des deIs inicis- una reivindicació
assumida -amb més o menys entusias
me- per part dels diferents govems de

la Generalitat, d'Andorra i, fins i tot, de

les mes Balears. Lexit d'aquestes
iniciatives ha estat divers i, en aquest
sentit, cal recordar el cop advers que va

significar que a partir d'un determinat
moment Microsoft prohibís la traduc

ció al catalá del Windows i de l'Office,
una traducció que, sigui dit de passada,
havia estat completament subvenciona
da fins aleshores amb fons públics.
Tanmateix, aquesta decisió va tenir
l'efecte positiu notable de despertar
moltes consciencies, i en particular la
deis membres de Softcatalá, la més gran

organització de voluntaris dedicada a la

traducció de programari al catalá, que
va demostrar haver entes que l'ús de

programari lliure és la única garantia
per poder seguir traduint el programari
al catalá sense haver de topar amb

prohibicions absurdes, ja que les
llibertats 2 i 3 són absolutament

indispensables per poder fer aquestes
traduccions. I és que, qualsevol tipus de

programari que no garanteixi aquestes
llibertats estará sempre sotmes a les
arbitrarietats dels seus propietaris. Així
de fácil i així de simple: hem de tenir
accés al codi font i hem de poder fer i

publicar les modificacions que escai

guin per poder traduir (o localitzar) el

programari informátic, és a dir, ha de
ser lliure. Tota la resta són vuits i nous i
cartes que no lliguen.
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l'lbra Cultural Balear impugnari dos deerels del GOlern que
retallen eis alanlOS en normaliUaeií lingiísliea

r;Obra Cultural Balear ha acordat impugnar dos decrets de la Conselleria de Cultura del Govern de les

Illes Balears per vulnerar drets lingüístics básics deIs ciutadans i retallar alguns avances en normalització

lingüística que s'havien aconseguit en etapes anteriors.

EI primer és el que suprimeix la Junta Avaluadora de Catalá GAC) i la substitueix per una simple Comissió

Consultiva, en la qual, a més arnés, sembla que pot no tenir veu ni l'OCB mateixa ni l'Escola Municipal
de Mallorquí de Manacor, que sí que eren en l'organisme anterior. Aquesta mesura retalla la participació
ciutadana i deixa les mans lliures al Govern de les Illes Balears per actuar de forma unilateral i sense cap

tipus de control extern en l'ámbit de l'expedició de titulacions de catalá,

El segon decret és el que permet als pares triar la llengua del primer ensenyament, passant per damunt del

projecte lingüístic i el projecte educatiu del centre i totes les teories pedagógiques existents.

Pluties i aeadimics re�alen uIa 1Ii1lora en el
reuleilellent de les Ileqies

Representants deIs govems i d'academies lingüístiques del País Base, Catalunya,
Galícia, Aragó i les Illes Balears dia vuit d'octubre varen celebrar a Barcelona la

primera jornada de treball per estudiar la regulació de l'ús de les diverses llengües
de l'Estat. La conclusió fonamental de la trobada va ser que és necessari reclamar

un major i definitiu reconeixement de les llengües espanyoles diferents al castella,
tant a l'Estat com intemacionalment, i que calen més recursos per garantir aquest
reconeixement.
En una altra de les conclusions institucionals s'advoca per l'aprovació de mesures

legislatives, pressupostáries i executives per incrementar aquest reconeixement, i,
finalment, es destaca la necessitat d'una major coordinació de l'Estat en actuaci

ons d'ámbit superior a una sola comunitat autónoma.

Aquestes conclusions, juntament amb les academiques, seran presentades a la

vicepresidenta del Govem espanyol, Teresa Fernández de la Vega, la qual, segons
el portaveu de la jornada, el conseller en cap de la Generalitat de Catalunya,Josep
Bargalló, ia ha mostrat el seu interes a conéixer-Ies.
Pel que fa a I'ámbit académic, Joan Martí , president de la Secció Filológica de

l'Institut d'Estudis Catalans, va expressar certes reticencies a la possible elaboració

d'una llei de llengües, pel temor que aquesta es converteixi «en una mena de llei de

bases que limiti la capacitat legislativa dels governs autónoms en aquesta materia».

Celebrada la HIV Setmana de Cuina Mallorquina
r;Obra Cultural Balear de Campos ha organitzat la catorzena edició de la seva ja tradicional Setmana
de Cuina Mallorquina entre dia 18 i dia 21 d'octubre, amb motiu de la celebració de la fira d'aquesta
localitat. Es tracta d'un esdeveniment que és quelcom més que un simple curset de cuina. La promoció
deis productes autoctons que s'hi fa any rere any i la barreja de la gastronomia amb altres camps de la

cultura propia, la converteixen en un acte singular. Enguany s'ha comptat amb Antoni Pons, del

Laboratori de Ciencies de l'Activitat Física de la UIB, com a pregoner de l'acte, que parla sobre «El

valor nutritiu de l'ametla i eis aliments que la componen». Dimarts el cuiner Miquel Vicens, dei
restaurant Can Calent, mostrá la seva cuina d'autor, mentre que dimecres fou el tom de Jordi Guillem,
d'Eurotoques, que presenta una selecció de plats de cuina medieval mallorquina fruit d'una intensa
tasca d'investigació. Dijous dia 21 tingué lloc l'acte de cloenda, que consistí en una visita guiada a la
fabrica de gelats JOP i un tast d'alguns dels seus productes més emblernátics.
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Presenlació de 'Bossanova'

Bossanova
La revista literaria

que fa l tava

He d'agrair a Carles Canals que m'hagi ofert l'opor
tunitat de presentar en un mitia de luxe com EL
MIRALL la nova revista literaria nascuda fa pocs
mesos: Bossanova. Quina cosa és Bossanova és fa
cil de dir: és una publicació bimestral que ara treu

el seu tercer número i que esta dedicada
sencerament a la creació literaria. Les seves 32 pa
gines mostren textos creatius breus sense data de

caducitat, fragments d'obres inedites, llibres en pro
cés de gestació d'autors que, coneguts o no, escri
uen en catalá i creuen

encara en la bondat de

participar en un projecte
col·lectiu. M'explicaré.
No vull dir queBossanova
impliqui els seus col· la
boradors en cap objectiu
concret comú, com si la
raó d'arribar a publicar
en aquesta revista fos una

afinitat estética o una

mentalitat similar. Res

d'aixó. El que té de comú,
de col-Iectiu, aquest pro

jecte és senzillament que

suposa una realitat litera

ria i editorial alternativa
a l'individualisme. Una
revista literaria, s'ha dit

sempre, és l'espai en que
l'escriptor es pot mostrar

amb la seva fac més pura,

menys sotmesa a les exi

géncies d'un mereat o a

les necessitats provisio
nals de la premsa escrita.
Hi ha certs textos que no troben difusió si no és en

revistes com Bossanova. Hi ha llibres que lluiten

per trobar editorial i que mentrestant poden enfi

lar el seu nas, mostrar part del que prometen. I

sobretot hi ha molts lectors que cerquen una font

diferent a on saciar la seva set, un brollador de

creativitat que vessi vida. La literatura és actual

ment un art que es produeix i es gaudeix com si fos

un delicte, una activitat inconfessable que no té

cabuda ni predicament al mass media per antono

masia. ja sabem que molt han de canviar les coses

per tenir un programa televisiu que tracti de litera

tura fora de la franja horaria de les catacumbes. Un

poema que es publica a Bossanova mai no sera tan

conegut com una caneó d'Alejandro Sanz, tot i que

és impossible que sigui tan dolent. Pero la creació

literaria és una secreció natural inevitable que es

produira mentre quedi intel-ligencia i interes per

l'ésser huma. Bossanova no aspira a ser un producte
de mereat, només un petit miracle de superviven-

cia de l'art dins un món que s'avorreix.

No hem d'amagar la historia llarga de Bossanova

malgrat la seva curta vida "material. Bossanova és,
per si algú no se n'ha adonat, la versió en llengua
catalana d'una revista que fa 9 anys que es publica
dedicada a la literatura en castella.Lc Bolsa de Pipas.
Clamava al cel l'absencia de la llengua catalana en

una revista que s'edita a Mallorca. Hem entes que
els recursos, les limitacions d'una revista com

aquesta fan molt magra la presencia del catalá, i

que la millor manera de

donar cabuda als crea

dors en catalá era fer-ne

una de nova. És cert que
ens ha sorpres confirmar

que després de tanta llui

ta per defensar el catalá,
tant d'esforc per denun-

ciar suposats atacs al ca-

Otala, tantes diades, torxes,

carreres, acampades i as-

sociacions dedicades al

catala, els que el volen uti- e
litzar per fer literatura no

Ctenen cap mostrador a

l'abast on exposar les se-

ves propostes.
Sincerament, no teníem

Ogens clar que hagués de �
partir d'una publicació "...

en castella un projecte de

promoció del catalá, so-_
bretot sabent l'enorme

preocupació per aquesta e
llengua i les infinites ma-

_nifestació d'amor cap a

ella. Pero la realitat s'ha imposat. I ben mirat

CUBossanova no neix amb la intenció de_promocionar
el catalá, de fer país, de declarar un sentiment su-

blim envers cap cosa. Només vol ser útil en la mo-

desta feina de difondre les creacions de persones Uque tenim a prop, o lluny, i en una llengua que no

es dará a coneixer ni se salvara amb manifestaci-

ons inspirades per un enamorament morbós de ,A
nosaltres mateixos. És a dir, volem servir als crea- V .6
dors que cultiven el catala pel que diuen, no per-

que ho diguin en una llengua concreta, sols que e
com és natural per aquests indrets aquesta llengua
que utilitzen és el catalá,

Agraím el suport de la Direcció General de Políti

ca Lingüística del Govern balear, sense la qual no

seria possible Bossanova, i esperem que la criatura

meresqui el suport de moltes més persones i enti

tats sensibilitzades per aquest tipus d'iniciatives.

Román Piña Valls
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Vinils senzills i elapés, cedés i

devedés són discoides. Freda

ment vist, sense entrar en xifres i

comparatives amb fa 10 anys, el

quart any del segon mil-leni

després de Crist ha estat, fins ara,

venturós quant a rotIles musicals

illencs editats i, d'aquí a cap

d'any, encara ho sera més.

El pop rock illene ha estat el

camp que més fruits ha parit. Per

encetar i no crear ordres ni

precedents, comencarem pel
cercol auditiu més esperat de tots,
es tracta de la reedició d'un

treball publicat el89 i que, amb

un poc de sort, podrem veure en

viu abans de final d'any, es tracta

de Malloreatur, una corrosiva i

divertida crítica musical perpe-
trada per tres individus

;/''r": prouconeguts: Carlos

--�.
.

Garrido, Raphel
.

I
.

Pherrer i Toni Miran-
'f"" ,.' Z te. da. La contrapartida

pot ser perfectament
el cas de quatre al-lots

de Manacor, d'edats

compreses entre els

15 i els 19 anys,
anomenats Kard's

Piken, que a

principi d'any es

varen presentar
en societat amb

un interessant

disc anomenat

com ells, una de

les cancons del

qual havia

estat inclosa

al recull

d'autors i músics

de la capital de Llevant, Ma en es

cor, duita endavant per Ioan
Bibiloni l'any passat. El que

enguany ha promogut el petit
gran compositor ha estat la

segona part d'Aixo era i no era,

una adaptació musical de les

rondalles en veus tan conegudes
com la de Bibiloni mateix,
Maria del Mar Bonet, Tomeu

Penya, Miquela Lladó o Marisa

Rojas, entre d'altres. Després de

tantes veus, és adient citar un

grup vocal, el més conegut de

l'illa: Cap Pela, els seus membres

s'han tirat de cap en el tercer

treball discográfic, un recull de

dotze temes en catalá, castella i

angles,
Son Servera és l'epicentre de

l'exit dels Anegats, una banda de

rock arrelat amb importants (i no

és conya) vendes del seu primer
disc, Illene . Familia López
volien fer un canvi en la seva

carrera musical i l'han perpetrat
amb FLZOOl, temes signats pels
cinc López i produits pel malau

radament desaparegut Biel

Ossifar Mesquida. Caponnam es

varen ajuntar a Barcelona el 95,
ara instal-lats a Mallorca, amb

cantant de Menorca i, amb dos

discs a l'esquena, també volien

una transformació que ha arribat

amb la incorporació de nous

membres, la definició del seu so i

l'enregistrament deA l'illa

d'Utopia, un viatge a l'illa ideal

que sura entre un passat gloriós

irremeiablement perdut i un



futur incert, utópic. Atenció a

l'atractiva i acurada presentació.
Menorquí així mateix és Cris

Juanico, excantant dels [a t'ho

Diré, que, després d'un parell
d'iniciatives amb altres formaci

ons, es presenta en solitari amb
Memoria. Acabarem aquest
primer bloc citant els Antonia
Font i l'afamat Taxi, un treball
visual i musical (CD i DVD)
qualificat per la crítica especialit
zada com «el millor disc de pop
en catala de la historia».
Eincansable Jaume Sureda ha

estat un dels músics amb nou

disc el 2004: Blau de blaus, deu
temes que inelouen una versió
dels Chicago adaptada i cantada
abans pel desaparegut Santi
Bono. A l'apartat de primerencs
amb lletres populars, hi trobam

un duo llucmajorer anomenat

Torrrat i Bullit, que s'ha estrenat

amb l'albumEngabiats. Dins el

camp del folk, gent nova i grups

coneguts han fet molta i bona

feina. �Agrupació Sa Torre de

Manacor ha debutat amb De rafa,
un disc per ballar sense aturar,
mentre que els veterans Xaloc

Música han deixat de banda, en

el seu sise treball, els fandangos i

les mateixes, per ocupar-se de

romaneos i rondalles (la més

genuina caneó tradicional

catalana), junt amb poemes de

Vicent Andrés Estellés; el nom és

preciós: A irecel. Un altre grup
amb moltes taules és Al

Mayurka, la formació d'Antoni

Roig va publicar el seu cinque
disc: Amb Coherencia. Puig de

Bonany, a banda
d'un toponim,
és el nom d'un

grup que el1983

va publicar un

disc titulat
talment i dedicat
al ball de bot; 20

anys després, el
disc ha estat

remasteritzat

digitalment i ha

aparegut en format �
cedé. De les reedici
ons a les aparicions,
ens hem de felicitar

per l'estrena d'una
colla de xeremiers que
estan junts des de190,
són un vetera: Tomeu

Camps (xeremies), i un

jove: Pere Joan Martorell

(flabiol i tamborino), es

diuen Xeremiers de Son Roca i

signen un treball titulat Trempat.
EIs fans més joves de la casa

també han tingut enguany
novetat musical a cárrec d'una de
les formacions historiques més
estimades pels al-lots: el trio

Cucorba ha editat el seu vuite

disc quedu per nom La lluna, la

pruna. Més amunt parlávem del

segon disc dedicat a les rondalles,
el primer va sortir l'any passat i

enguany s'ha vist complementat
pel CD-ROM SaJaia, una eina

de feina i divertiment per a pares
i fills que inelou cancons, jocs,
partitures, lamines per pintar i

un llarg etcétera de possibilitats.
Comencarem la eloenda amb la

mal anomenada música culta, és

a dir, la
classica, Enguany ha vist la

llum el segon recull de Composi
tors de l'illa de Mallorca, un

discoide que inelou peces del

segle XVII al XX de Guerau,
Mestres, Calatayud, Mas

Porcel, Julia, Alis, Carbonell,
Artigues i Serra Serra, magis
tralment interpretades amb la

guitarra per Josep Sbert. Les

línies finals seran per a la que
deu ser la més recent edició

discográfica, el debut dels Sal de

Cocó, cinc jovencans guanya
dors del certamen de música de

Vilafranca de Bonany que es

presenten en societat amb un

treball anomenat 56 de desembre.

Abans de Sant Esteve hi haura

més enregistraments sonors i

Discoides se'n fara resso.



 



 



-Per a la temporada 2004-2005

heu dissenyat un repertori
francament conservador o

popular, amb peces i autors

molt coneguts. Sorpren una

mica en un director que ha

interpretat i enregistrat bastant

alguns casos amb una certa

radicalitat. Dit aixó, és lógic que

sorprengui que la programació de

l'Orquestra Simfónica de les Illes

Balears (OSIB) sigui ara tan

conservadora, pero hi ha diverses

raons per a aixo; la primera ha

estat el meu

descobriment

que l'Orquestra
no havia

programat mai

obres que ja
formen part del

repertori
habitual de les orquestres, com

puguin ser simfonies de Brahms,
Schumann o altres peces que
s'haurien d'interpretar de tant en

tanto Aixó era un error. A més, tot

i que aquest sigui el meu tercer

anyal capdavant de l'OSIB, jo el

considero el segon, en realitat el

primer va ser just una presa de

contacte i d'observació, ates que

vaig arribar-hi massa tard per

preparar la temporada. Lany
passat em va permetre coneixer

quines eren les reaccions del

«No em considero

especialista en res, tinc

eixos de direcció»

música contemporánia, des

d'Alberto Ginastera a Joan

Guinjoan.

-He de dir, primer de tot, que no

em considero especialista en res,

tot i que sí que tinc uns eixos que

guien les meves idees de direcció.

És per aixó que cree que al costat

de les peces habituals del reperto
ri simfónic s'ha de prestar una

atenció especial a la producció
contemporánia, tant de composi
tors d'aquí com de fora, i en

públic i quina la capacitat de

convocatoria de l'OSIB; em va

preocupar la manca d'assisténcia

generalitzada. Per tant, vaig optar

per reforcar la programació des

d'un punt de vista conservador.

-Permeteu-me un incís: no us

preocupa que una part del

públic actual deixi d'assistir aIs

concerts, atesos eIs canvis de

la programació? O que I'OSIB

no estigui a l'altura de les

interpretacions canoniques que

tots coneixem?

-Aquí he de discrepar. A l'Or

questra, l'objectiu basic ha estat

transformar l'instrument en

diverses etapes, la primera de les

quals ja prácticament esta

enllestida, i és que l'OSIB sigui
competitiva. Ara arriba una

segona etapa, la d'accedir a tot el

repertori al més ait nivell de

qualsevol orquestra europea

mitjana. No ens ha de fer gens de

por programar el més ait reperto

ri, malgrat les comparacions que,
sens dubte, es faran. Si no

poguéssim fer cap aportació a

aquestes obres, ni tan sols

tindríem dret a existir.

-Matisaré la meva pregunta.
Durant anys I'OSIB ha estat

una orquestra descompensada.
S'han solucionat definitiva

ment aquests problemes?

-�OSIB ha canviat molt, tot i

que ha de seguir canviant. Amb

l'actual, em sento capac de

programar-ho tot, ben entes que

sense rise no hi ha creixement;

aquesta és la base de la meva

ideologia, si em permeteu l'ex

pressió. Aquesta orquestra
serveix una comunitat tan

important com qualsevol altra de

l'Occident, i aquesta societat ha

de poder sentir tota la música que

la plantilla de l'orquestra perme

ti. En relació amb les seccions de

l'OSIB, ara ja fa gairebé dos anys

que es va reorganitzar l'estructu

ra de cada secció i que es varen

fer proves per cobrir les places de

solista i d'assistent. És cert que



encara no hem acabat aquest
procés. EI mes de gener tenim

proves per ocupar la placa de

primer violoncel, ates que el
titular va haver de marxar i la
seva placa l'ocupa l'assistent.
També hem de menester un

solista de viola i el concertí, ates

que ara l'ocupa Spahiu com a

associat; la placa esta oberta a

convidats. Ri ha hagut retocs en

els vents, i just ara s'ha lliurat
una placa de trompeta, pero falta
encara convocar una altra placa
de trompa ... Vull dir que totes les

,
seccions han estat modificades

per aconseguir una orquestra
competitiva.

-Com a director teniu un

prestigi indubtable, com ho
demostra el fet que eIs músics

consignen sempre en eIs seus

currículum s que han estat

dirigits per vós. Ara dirigiu
també la Simfónica del Valles;
durant tretze anys heu dirigit la

Jove Orquestra i Picardie ...

Amb totes aquestes i bastants

més heu fet enregistraments.
Teniu previst fer-ne amb

I'OSIB?

-Per descomptat. Quan l'instru

ment estigui consolidat, farem

enregistraments. [a en tenim un

el mes de gener, una primera
temptativa, d'acord amb la

Societat General d'Autors

(SGAE). Es tracta d'un composi
tor anomenat Moreno Buendía,
de caire neopinturesquista, amb

Gabriel Estarellas a la guitarra.
Aquesta sera la nostra primera
aproximació, la qual cosa no s'ha

d'entendre com que no ens la

prenem seriosament. Una de les

nostres principals obligacions
sera enregistrar o reenregistrar
música mallorquina de tota casta,
i fer-ho de manera professional:
he sentit alguns dels enregistra
ments fets fins ara i he de dir que
són molt pobres. És així. A partir
d'aquí estem oberts a tot.

- Teniu previst qualque sistema

de difusió radiofónica?

-Sí, també, tot i que aixó depen

«L'Orquestro no havia

programat les grans obres

del repertori clóssic»

d'un acord amb els músics. És
una activitat que s'ha de regular,
tot i que ja ho tenim bastant

avancat. Rem de fer els enregis
traments amb totes les de la llei,
en el sentit més estricte del

terme.

-A les Illes hi ha una fundació

dedicada a la música contem

poránia, ACA, a que ara s'afegi
ra Phonart, dirigida per Joan

Serra i Pere Pou Llompart.
Quina ha de ser la relació de

l'OSIB amb aquestes entitats?

-En arribar a Mallorca em vaig
posar en contacte amb ACA, i puc
dir que la relació és molt bona,
fins al punt que almenys un dels
seus concerts es fa anualment
amb l'OSIB. Jo vaig dirigir el que
es va fer l'any passat al Conserva

tori, i el resultat és que hi havia

bastant més gent a l'escenari que
en el público [a sabem que aixó és

així; pero si he de pensar com a

empresari, he de recordar el que
costa l'orquestra: encara que sigui
un servei públic, no pot anar a un

lloc al qual no anirá la gente Que
se n'ha de donar testimoni? És
clar que sí, pero fem-ho bé i

tinguem en compte tots els

factors. Potser aquesta música no

arriba al públic pel tópic de la

dificultat delllenguatge, sinó

perque no la venem bé. Siguem
sincers amb nosaItres mateixos.

Dit aixó, vull deixar clar que tinc

moltes ganes de posar-me al

servei d'ACA, que ACA sápiga
que pot comptar amb mi i que
tots junts ens podem posar a fer

feina, pero
racionalmente

-Tornem al

repertori
d'enguany. En

el eas de la

música

mallorquina heu seleccionat

peces de Marques, de Mas

Porcel, d'Alís. Ja havíeu inter

pretat composicions seves?

-No, no he dirigit res d'ells, pero
aixo no té gens d'importáncia.

En el eas de Pere Miquel Mar

ques, s'ha escollit aprofitant
l'esforc que ha fet I'SGAE per
editar tota la seva música simfó

nica, la qual ha estat rnolt poc

interpretada aquí, i la Simfonia
número 5 inclosa en el programa
mai no ha estat estrenada a

Mallorca, tot i que sí que ho ha

estat fora de l'illa. A més, aquesta
darrera simfonia de Marques
forma part de la nostra previsió
d'enregistraments. Mas Porcel és

un clássic entre els compositors
més o menys recents, i era

oportú, en conseqüencia, inclou

re-hi alguna obra seva. Roma

Alís és un dels compositors

notables d'aquí, tot i que viu a

Madrid. Entenc que dins l'aten

ció que mereixen els compositors
mallorquins, aquesta selecció és

molt poc completa, puntual,
testimonial. Pero hi ha un camí

per recórrer rapidament.



F,OTOS: G. Valero.

Aquest itinerari literari sobre la

figura de Maria Antonia Salva de

sa Llapassa i Ripoll (Palma 1869-

Llucmajor 1958) discorre per

espais propers a la vida i a l'obra
de la poetessa (Llucmajor, sa

Llapassa, i el redol de Randa,
Gracia i Cura). El títol que hem
seleccionat per a aquest itinerari

prové del próleg que J osep
Carner féu per a l'Antologia
poetica de Salva.

Agafam el vehicle i, per la
carretera de Palma a Llucmajor, a

la dreta, abans d'arribar a

Llucmajor, trobarem el camí de

sa Torre. Després d'una serie de

quilometres cap al sud, passarem
vora les cases de Son Mut Vell i,
més endavant, arribarem a les
cases de sa Torre, amb la impres
sionant capella neogótica a la

vora. Ben a prop del molí de vent

de la cantonada, gairebé en línia

recta amb la carretera que hem

recorregut, pero amb certa

tendencia a l'esquerra, comenca
el camí denominat de sa Caseta,
asfaltat i habilitat com a via

cicloturística no fa gaire temps.
Uns tres-cents metres després, la
carreterona descriu una volta a

l'esquerra, amb el portelI cegat de

Can Cabrianes a la dreta. Aproxi
madament un quilórnetre més

endavant, trobarem a la dreta el

portelI del camí propi de sa

Caseta i de sa Llapassa. Si tenim
el permís corresponent, ens

endinsam a peu per aquest camí

típic de la Marina de Llucmajor,
A uns cinc minuts, queda a

l'esquerra el camí de sa Caseta.
És aquest un bon punt per

recordar dues estrofes del poema
de Maria Antonia Salva titulat

«Del pla», que aparegué en el

reculI Poesies, de 1910. És un dels

més representatius de l'autora pel
que fa a la descripció poetica dels

paisatges de la Marina i de la seva

gent.

Camina caminaras ...

Som ai cor de la planura:
no es veu de prop cap altura
ni fondal qui trenc ei pas.

Eestiu abrusa a l'entorn

les flors i i 'herba novella;
fins la terra se clivella
ai bat del sol de migjorn.

Entre mates, revells i pins,
arribam en deu minuts més al

portelI propi de sa Llapassa. Cap



a la dreta continua el camí de sa

Llapasseta. Avancam encara dos

minuts més, entre pins i amb

sementers d'ametlers a l'esquerra,
i arribam a la fi a les cases de sa

Llapassa.
La possessió denominada sa

Llapassa -també grafiada
s'Allapassa- ja es documenta

l'any 1425 com a propietat d'un

Salva, Pere Salva. En l'estim de

1578 era dividida en dues, una

valorada en 2.000 lliures, propie
tat d'Honorat Salva, i l'altra

avaluada en 400 lIiures, de Bernat

Salva. El 1793 pertanyia a

Francesc Salva i al prevere [oan
Salva. La família Salva, coneguda
com a Salva de sa Llapassa, en

fou propietaria fins al darrer tere
del s XX. Des de 1992 és propie
tat d'Antoni Fontanet. Les cases

presenten una facana de dues

plantes d'alcat, alIargassada i

aixecada davant una ampla
esplanada o quintana presidida
per un coll de cisterna. Té portal
fora d'arc rodó, amb un colcador

a la dreta; un altre portal de

lIinda s'obre a l'esquerra. Més a

la dreta, un bloc de planta
quadrada amb un terrat modern

recorda on es trobava l'antiga
torre de defensa.

Maria Antonia Salva, que dedica

una bona quantitat de poemes a

la possessió, en descriu senzilla

ment les cases a la seva autobio

grafia, titulada Entre el record i

l'enyoranca: «La casa, espaiosa,
pero baixa i velIa com tantes

al tres de possessió, poc té de

notable, si s'exceptuen uns

reixats de ferro que a la part

baixa de l'edifici resguarden la

finestra d'una de les cambres. El

que li donava més caracter era la

torre, caiguda fa pocs anys de

pura velIesa [ ... ].» Una de les

composicions de més pes de la

poetessa es titula precisament «El

poema de l'Allapassa», un

autentic himne dedicat a la

possessió, que aparegué en el
reculI Espigues enflor, de 1926.

Les primeres estrofes diuen així:

Salut ah camp, ah nam de l'Allapassa,
dole arrecer an tépairal redos,
cinc voltes centenari, nostra rafa.

Man eant avui vol beneir el terras

de tos guarets, que ha remogut l'arada

de l'avior que Déu tenga en repas.
[ ... ]
Altres terrenys tendran més ufania,



pero tu tens la dolca pietat
que és mescla de tendresa i melangia.

També pels voltants de la quinta
na de sa Llapassa volem situar el

poema titulat «El pi ver», que

aparegué en el recull El retorn, de

1934. Com diu joan Triadú,
«l'hauria pogut signar Costa i

Llobera entre els seus millors de

la mateixa mena». El mateix

crític ens apropa al poema:
«Veiem com un noi, un garriguer
colrat, amb enginys aconseguia
abastar les pinyes, les quals, en

treure el pa del forn, amb l'escal

for lliuraven els pinyons. Pero la

imatge d'infantesa deriva cap a

l'elegia, car un dia una ventada

tomba el pi, que ajupit i tot, dóna

de tant en tant un fruit migrat, de

la vellesa.» EIs primers versos del

poema diuen així:

A la terra dels avis i del pare
tata ella amb so de pins murmuriosa,
joia del cor i de l'esguard delícia,
s'aixecava un solpi de pinya vera.

Alt i esvelt, son vigorós ramatge
elfruu color d/aram tot just trata

massís, ferreny com un puny dos

[d'atleta
a nostra ma d'infants inabastable.

De tornada cap a l'asfalt modern,
encara amarats de sentors de

Marina, dedicam uns moments a

un poema de maduresa de Maria

Antonia Salva, el titulat «Terra

pairal», publicat en el recull El

retorn, de 1934. Aquesta composi
ció transmet en grau máxim

l'amor que per la contrada de la

Marina sen tia la nostra poetessa.
És també paradigmátic del que

diu Miquel Ferra en el próleg del

llibre: Eautora «es gira també

vers el passat com per un comiat

suavíssim; pero, en una hora

serena i sense una boirina que

l'enteli, [ ... ] per beneir-ne

amorosament cada record, cada

figura, cada indret estimat del

paisatge familiar,»:

D'ensomnis fugissers seguint la ruta

m'ha vagat d'escoltar el teu secret.

ah ma terrapairal! ah terra eixuta,
quepervingueres a apagar ma set!

Ah, si sabés cantar-te com caldria!

En mes cancons no t'he afegit un bri

de beutat; ets molt més ... el que em

[dolia
que no tothom ha destriés així!

E/ :> /

l
.

:>
s enamorament., es ge asta....

Ni jo ha sabria dir.

Novament en vehide,
continuam pel camí asfaltat de sa

Caseta i, a un quilómetre de

distancia, enllacam amb el camí

de s'Águila, que agafam per

l'esquerra, cap a Llucmajor.
Entram a Llucmajor per l'avin

guda de Jaume III, on deixam el

vehide. Vora el monument

dedicat al rei mallorquí, hi

situam el poema titulat «A Jaume

III», que fou llegit en la inaugura
ció del conjunt escultóric.

S'indou en elllibre de poemes

titulatElRetorn, de l'any 1934:

Jaume Tere, valent i noble,
sempre august en la dissort,
regna encar damunt ton poble
per l'amor qui venc la mort!

Passam pel centre de Llucmajor
i, després de la placa de l'Ajunta
ment, anam pel carrer de sa Font

i voltam pel primer carrer a la

dreta, titulat carrer del Rei En

[aume; al núm. 11 aturam a la

casa coneguda amb el nom de

Posada de s'Allapassa. Aquest
casal era la posada a Llucmajor
de la possessió sa Llapassa. En

aquesta casa, hi visqué molts

d'anys i hi morí la poetessa Maria

Antonia Salva, com ens indica

una lapida situada a l'esquerra
del portal. Hi recream el poema
titulat «Casolana», indos en el

recullPoesies, de 1910, impregnat
de records de la llar:

Lluu, adesada i fresqueta,
la cambra amb elllit parat,

l'ample llit entorcillat,
perfumat de roba neta.

Des de la Posada de sa Llapassa,
cap a la dreta si miram la facana,
anam a cercar el carrer del

Convent, que agafam vers

l'esquerra, i arribam ben aviat al

convent de Sant Bonaventura, de

frares franciscans. És l'indret per

evocar el poema «El convent»,

dedicat precisament a aquest
cenobi franciscá. S'indou en el

llibre de poemes titulat Cel



d 'horabaixa, de 1948:

Benhages, dolca església franciscana
acollidora sempre i amatent,
dins an elpreg mésfacilmeni s'esgrana;
-propis i estranys et diuen "el

[Convent"-.

Davant l'església conventual de
Sant Bonaventura, hi ha una

placeta amb la imatge de l'Espigo
lera, de bronze, obra de l'escultor
Horacio de Eguía, de 1960. Repre
senta una idealització del poema
de Maria Antonia Salva titulat

«Espigolalles» :

La gerreta plena d'aigua
, i al cistell el berenar,
si d'espigues no se'n troben,
de records bé n'hi haurá

PeI carrer deis Ángels, vora el

portal lateral de l'església conven

tual, anam a cercar ei carrer de

Sant MiqueI, punt on voltam a

l'esquerra i, en la crui1la següent,
cantonada amb ei carrer de Sant

Pere, trobarem la bombarda,
encastada en el mateix cantó. Un

plafó de rajoles ceramiques
reprodueix dues estrofes del poema
«La Bombarda», que aparegué en

el recull ElRetorn, de 1934.

Venint del camp cada tarda

passava en mas anys primers
pel cantó de la bombarda

que ajuntava dos carrers.

[ ... ]
Reforcen: la cantonada

és romasa, com un bloc;
D 'an sortí, d'on fou portada?
Ningú ha sap ... , nijo tampoco

Novament feim ús del vehicle, i

aquesta vegada ens dirigim al

poblet algaidí de Randa. El

poema «De passada» aparegué en

el recull Poesies, de 1910, i fou
indos també en elllibre Espigues
enflor, de 1926. Es localitza a

Randa i als seus voltants d'oro

grafia salvatge, del qual esmenta

indrets com l'església, la creu i la

font. Situam vora la creu de

terme i la font aquesta estrofa:

La creu del terme guarda l'eixida,
prop d'on fresqueja lafont humida

que fa a qui passa pelllogaret

desig de beure sens tenir set...

Pujam per la carretera de Cura,
pero, abans d'arribar a aquest
san tuari, returam al santuari

llucmajorer de Gracia. Hi situam

un fragment de 1'«Himne a la

Verge de Gracia», de Maria

Antonia Salva, que fou publicat
l'any 1920:

Quan perfalta d'aigua lo blat se

[mustia
la gent aquípuja i prega i confia.
I aquí ve a alegrar-se el poble també

i a la font a beure l'aigua estil·lada;
i esplaiant sa vista de dalt la terrada

el cor par que es tomi més

llucmajorer.

Arribam al cim de la muntanya
de Randa, coronada pel santuari

de Cura. El poema «El roser de

Cura» aparegué en el recull

Poesies, de 1910. Un plafó
cerámic davant ei portal de

l'oratori de Cura, vora el roser,
recorda el poema:

Pobre feix de troncs i espines,
modest avui com antany,

flore ix entre les ruines

un roseret de tot l'any.
[ ... ]
Oh Mare de Déu de Cura,
com vos plau la soledat,
que així us quedau al'altura

dins un clos esbaldregat!

I ja de retorn cap a la vida

prosaica, de múltiples quefers, i

per cloure aquest romiatge pel
Migjorn de Mallorca de la ma de

Maria Antonia Salva, evocam les

paraules que Josep Carner dedica

a la poetessa l'any 1905: «A voste

li ha estat concedida la veu de

Mallorca. Ni l'august classicis

me, ni les elegancies refinades

d'altres poetes me donen com

veste el perfum de les bondats

silencioses, el candor de l'aire

diáfan, la maternitat de la blavor

que jo he trobats a l'illa inobli

dable.»



D'uns mesos enea, la realitat ha

posat una pregunta en boca de

tots quants espectadors té l'art en

aquesta terra: «Que passa que

s'obren tantes galeries?» Un

interrogant que els que s'apropi
en del fet formulen de la manera

següent: «Que farem amb tantes

galeries?» A més, per després
afegir, gairebé sempre: «I aixó

que els galeristes només ploren la

crisi ... » O bé: «Jo ja no tenia

temps per veure tantes exposici
ons, compta ara.» Aquesta, i més

o manco així de

simple, va ser

sense cap mena

de dubte la
conversació més

repetida a la

passada Nit de

l'Art, que es va

celebrar a Palma

el23 de setembre.

De fet, és Palma

la ciutat que ha

viscut el creixe

ment més gran
en el nombre

d'espais exposi
tius privats i

comercial s en els

darrerstemps.Si
fins fa poc j a era

una de les ciutats

de l'Estat espa

nyol on hi havia,
proporcional
ment, la major
concentració de

galeries, si no la

que més, en el
darrer any s'han

multiplicat
sobtadament.
Galeries de

trajectória llarga i

assen tada a la

part forana, com

la Maior de

Pollenca o la Joanna

Kunstmann de Santanyí, han

decidit obrir espai al centre de

Ciutat. També han inaugurat,
recen tment, la galeria Jule

Kewening -que té seu i gran

prestigi a Colónia-, Artforum,
ABA, la galeria Gabriel Vanrell,
la Fran Reus, l'Standarte, el nou

espai de la Joan Oliver «Manem>

-que així ha duplicat el seu espai
expositiu-, o la de Sant Bernat,
entre d'altres. I aixó per no parlar
d'espais més o manco alternatius

que pel seu interes no podem
deixar d'atendre, com són La

Fabrica dels Licors, al costat de
Santa Eulalia; La Resistencia, al

barri de Santa Creu, o fins i tot

l'espai que dóna entrada al jove
gabinet de disseny
Eggcommunity, a la barriada de

Santa Catalina.

Si ens estenem cap a la part

forana, bona part dels municipis
de Mallorca tenen la seva o les

seves galeries. El eas més para

digmátic del creixement el

trobam, sens dubte, al Centre

Cultural d'Andratx, de propietat
danesa i amb més de 1.500 metres

quadrats d'espai expositiu. En tot

cas, s'assegura que no ha estat la

proliferació sinó altres raons les

que han provocat l'escissió entre

eIs galeristes en dues associaci

ons: l'Associació Independent de

Galeries d'Art de Balears

(AIGAB) i la recentment fundada

Art Palma. Si per explicar-ho
recorrem a una reflexió que feia

Josep Meliá fa trenta anys, al seu

clarividentArt i capitalisme -«un

excés de botigues col·locades

totes elles al mateix nivell, com

més o menys s'esdevé amb les

perfumeries i les tendes de

queviures, duria igualment a la

desjerarquització»-, hi podem
trobar una de les raons més



condoents d'aquesta escissió:

distingir-se.
Així, amb mig centenar llarg de

galeries privades, amb més de la

meitat concentrades a Palma i la

practica totalitat dedicades a l'art

contemporani, no es pot dir que
una comunitat petita, com la de

les Illes Balears, estigui mancada

d'oferta. Val a dir que Menorca,
Eivissa i Formentera duen un

ritme de creixement molt més

moderat que no el de Mallorca

en aquest ambit.

Posades aquestes dades sobre la

taula, és fins a un cert punt lógica
la pregunta amb la qual es

comenca aquest escrit: «Que
passa que s'obren tantes galeries
d'art?» Una pregunta lógica, pero
rebatible amb la mateixa simpli
citat i des de la mateixa evidencia

des de la qual es formula. La
desmesura en el creixement, en

tots els sentits, és la característica

per excel-lencia que defineix

aquesta societat: creix la pobla
ció, el nombre de visitants, el

d'urbanitzacions, el d'hospitals,
el d'autopistes, el de centres

culturals, el d'escoles (no tant), el

de grans superfícies comercials,
el de botigues de sabates i

perfumeries, per citar només

alguns dels casos més flagrants.
Amb aixó volem dir que la

sobredimensió en tots aquests i

molts altres arnbits, que no ,

guarda proporcions raonables ni

sostenibles amb les dimensions

del territori, ha acabat per afectar

d'igual manera l'art contempora

ni, o per ser més precisos, el

negoci de l'art. I, tot i que no

sigui aquest l'objecte de l'artide,
val a dir que el debat o eIs

interrogants s'haurien de plante
jar en termes generals del

creixement, i llavors sí que té

sentit aquella qüestió d'apropia
ció: Que farem amb tant de tot?

Que haurem de fer? 0, que es

podrá fer?

En tot eas, dins aquest mare, la

proliferació de galeries d'art

contemporani no tan soIs és en

certa forma irrellevant, sinó que,

segons com es miri, pot resultar

beneficiosa. Com a negoci que és

la galeria, la seva rendibilitat

només afecta el propietari i, en

una altra mesura, els artistes que

exposen al seu espai. Entre una

oferta copiosa, com és el cas que

ens ocupa, el mereat acaba per

seleccionar, i les galeries que no

són negoci, com qualsevol altre

corriere, solen decidir tancar.

Així i tot, el plor per la crisi

queda avui bastant desacreditat

donada la inauguració recent de

tants espais i l'escassa liquidació
de negocis d'art. Per ventura aquí
s'hauria de dir que bona part del

c
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negoci que fan les galeries no rau

tant en la venda de les obres que
tenen en exposició puntualment, ni

tan sols en la venda de peces dels

seus fons, sinó en una funció

d'intermediari entre una col-lecció

privada, que vol vendre alguna
peces o peces de renom i cotització

molt elevada, i una altra col-lecció

particular o institucional, venda de

la qual el o la galerista s'endurá una

comissió més o manco substanciosa.

Per fer aquesta feina, no cal res més

que un telefon i, aixó sí, molts i bons

contactes. I, de fet, també és relativa

ment recent el tancament de dues de

les galeries de prestigi de Palma, les

responsables de les quals se seguei
xen dedicant a la venda i promoció
de l'art contemporani, com a inter

mediáries, comissáries d'exposicions,
assessores i d'altres funcions que el

mereat també demanda.

Ara bé, encara que la principal
motivació de la galeria sigui econo

mica, no podem deixar de banda la

seva innegable funció cultural. Al

cap i a la fi la galeria és un espai
expositiu d'entrada lliure, amb

aparador al carrer, així que qualse
vol que passa pot entrar-hi i con

templar les obres que acullla

galeria, seguir l'evolució dels artistes

que promouen, etc. Fa ja trenta

anys, Josep Meliá distingia dos

grups socials: «els que només

admiren i els que a més compren».

És clar que, com Meliá feia llavors,
encara ara en contemplar el creixe

ment del nombre de galeries hem

d'aclarir que «hi ha un major
nombre d'adquirents (burgesos o

petitburgesos) que han arribat a

comprendre la funció social del

consum artístic, i per aixó compren,

que no pas d'una penetració de l'art

com a practica comercial entre les

classes populars». Ni tan sols,
afegirem, una penetració de l'art

com a practica contemplativa per

part del comú de la societat.

Pero tornem a l'aparador que

ofereixen les galeries, que és el que
ens ha inspirat el titular que encap

cala aquest article: «I que, si hi ha

tantes galeries?» En aquest sentit,
massa bé, quantes més galeries hi

hagi, un nombre major d'artistes

podran donar a coneixer el seu

treball i més propostes artístiques
tindrem a l'abast de les nostres

mirades curioses. EIs ulls s'eduquen
quant més contemplen, i els ulls
educats saben seleccionar millor,
discernir entre alló que val i alló

que no. O així és almanco en teoria,
perque no podem deixar de tenir en

compte que no tot l'art s'exhibeix a

les galeries, que n'hi ha molt i de
molt bo que no és mai aIs seus

aparadors. Per ventura hauríem

d'haver analitzat aquí les relacions

entre les galeries i els artistes per
entendre moltes coses i comprendre
millor aquesta realitat. Pero aixó
seria llarg, complex i delicat d'expli
car, i millor si ho deixam per a un

següent capítol.
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El bosque és una peI·lícula
mediocre, pero aquesta caracte

rística no seria prou per dedicar

li un article, El seu director, M.

Night Shyamalan, ha aconseguit
defraudar tant la massa d'espec
tadors que va congregar amb El

sexto sentido com els amants

genérics del cine de pánic.
Enfront del ia tradicional terror

diferit, ha condimentat un cine

de terror sense terror, una altra

volta de rosca. Autor de tots els

aspectes de les seves pel-lícules,
el cineasta d'origen asiátic basa

les seves produccions en la

sorpresa final. Se la juga a

una carta. Aquesta
vegada no ha estat un

as. Igual que succeeix

amb totes les obres

deficients, s'ade-

qüen perfecta
ment a la
teorització sobre

eIs seus plan te

jaments. En

aquest eas, es

tracta obvia

ment de la
comunitat

amada, del

grau zero de l'autonomia. El

poblet situat a la vall esta

envoltat d'una massa forestal

carregada de perills. A l'altre

costat, la metrópolis. Ni tan sols

a un fanatic dels espectacles de

matriu nord-americana li
costaria identificar-hi una illa

com Mallorca, separada per un

mar procel·lós de les riqueses
continentals. Ates que l'acció no

dóna per a més, aquest experi
ment socíológic serveix de

plataforma per imaginar les

opcions que s'obren a un col

lectiu geográficament tancat.

Comencant pel final, les Balears

han triat la permeabilitat
absoluta. Encara que estic a

favor de la filiació mallorquina
de George Sand, el Consell ha

consagrat una persona que va

trencar el secret d'aquesta
comunitat i el va escampar per
tot el món. A banda, admetem

que la indústria turística ha sabut

explotar aquest victimisme. Cinc

pagines en la biografia de

criptora han generat un

oci de milers de milions.
osfera d'El bosque no

n'augmenta l'atractiu. Ens torna

a Les bruixes de Salem, un genere
cinematografié carreg6s i

opressíu, que deslliga l'angoixa
de l'espectador sense necessitat

e desenvolupament
gumentaJ.. Tal vegada el merit

de Sliyama1an consisteixi a

canalitzar el desassossec cap a



l'avorriment, i d'aconseguir-ho en

un termini record. El director i

guionista viu a Filadelfia, allunyat
dels circuits cinematografíes, i
també en el seu lloc de residencia
trobam reminiscencies d'aquesta
comunitat aíllada per les seves

arrels. En el paral·lelisme que ens

interessa, el bosc o el mar -en

ambdós casos amb els monstres que
els poblen- afavoreixen la condició
d'insularitat. Permetre que aquesta
barrera sigui traspassada suposa el

principi de la destrucció de la
identitat. En la pel-lícula, una sola

persona pot trencar la membrana i
alterar per sempre la vida dels seus.

En el eas mallorquí, desenes de
milers d'avions perforen la regió de
frontera que enllaca l'illa amb les
successives metrópolis,
EIs estranys viatgen a la comunitat

singular per gaudir de les seves

característiques particulars. En fer
ho així, les trepitgen, de manera

que la comunitat es desposseeix de
sentit. EI mestissatge que afavorei
xen amb entusiasme els apóstols de

l'antiglobalització és el camí més

rápid cap a la globalització, al

marge de qualsevol plantejament
moral entorn de I'homogeneítzació.
Per descomptat, Shyamalan desgra
na aquestes incógnites sense

adonar-se'n, es limita a plantejar
una atmosfera que no necessitava el

seu esforc. Laspecre més terrorífic

d'El bosque és que quedara engloba
da en la categoria infame de Yentl,
sense necessitat d'haver contractat

per a aixó Barbra Streisand. Dona

da la procedencia del seu autor, les
condicions de vida de la petita tribu

recorden els amish. Óbviament, no

hi havia cap necessitat de refer
l'única pel·lícula valuosa amb cofia

de la historia del cine, Únic testimo

ni, de Peter Weir i Harrison Ford.

Fins i tot un espectador televisiu

pot entendre les coordenades d'El

bosque amb tres minuts d'introduc

ció. Aixó no obstant, Shyamalan se

sent obligat a dilatar-se en explica
cions innecessáries que tendeixen

en principi a pastar un clima de

vertigen que mai no quallará. Fer

pols el guió forma part curiosament

de la metodologia d'aquest director.

En una denominació que pretén ser

amable, qualifica de gumpets els seus

espectadors, en el sentit que no els

pressuposa més intel-ligencia que a

Forrest Gump. D'acord amb

aquesta llei, pareix haver-se

produit una inversió, i la maleta
de trucs de l'autor d'El sexto

sentido té menys recursos que la

transportada per Tom Hanks. Per

descomptat, quant pitjor és el

producte que vens, més gran
haura de ser la prosopopeia, avui

.

coneguda com a marqueting, al
seu voltant. Per aixó, en la tasc.a

promocional s'ha citat el nom de
Kurosawa. Evidentment, la

pel-licula sobre la comunitat
amada allunyará per sempre als
alevins de cinefil que podrien

sentir la mínima curiositat pel
director japones.
Ates que Kurosawa no és gaire
conegut per les masses que inun

den els múltiplexs, Shyamalan ha

recorregut a un al tre fetitxe del

romanticisme gotic, Els cims

borrascosos, amb l'esperanca que
els seus gumpets hauran tingut
l'oportunitat d'enfilar en el seu

záping alguns segons de les
infinites versions de la novel· la.

Per desgracia, les relacions en el

si de la comunitat no ofereixen

cap tret digne de les germanes
Bronté, Una vegada més, el nord

americá aposta a la basa que
l'audiencia confongui amb tensió

minimalista el que és tedi vulgar.
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La comunitat es protegeix de

l'exterior fins al paroxisme de

preferir una mort que passi
desapercebuda abans que repren

dre el contacte amb l'enemic della

els boses. Una vegada més, aquest
efecte no té desenvolupament, i

l'esquematisme predomina quant
al funcionament de la tribu. En

un moment donat, advertim que

els adults eviten les efusions

amistoses i no es toquen en

públic, un mandat que figura
entre les prescripcions dels

Adventistes del Sete Dia.

Almenys, Shyamalan ha donat

ocupació a una constel·lació

d'actors de Hollywood que no

viuen els seus millors temps.
William Hurt és l'encarregat de

temperar el ritme de la comunitat,
des de la profunditat d'una veu

que creix en ennassament-i

aprofitem per aplaudir els escassos

empresaris que s'atreveixen a

programar versions originals
subtitulades en una comunitat

amb una forta implantació de

població forana. Aixó no obstant,
molt aviat fa la impressió d'avor

rir-se, i recorre a l'evanescencia

que imposen els monstres de

l'histrionisme, Malkovich o

Brando, quan l'únic estímul és el

xec. Per si aixó fos poc, al magis
tral protagonista de Reencuentro li

han endegat una de les escenes

més deplorables de la historia del

cine com a indústria.

[untament amb Hurt, la

cincuentañera Sigourney Weaver

sembla demanar al mirallet mágic
de la cambra: «És veritat que fins i

tot sense maquillatge no hi ha

ningú en el món més bella que

jo?» En honor a la veritat, el seu

atractiu envelleix pero romano La

seva anima sobreviu a la seva pell,
i sovint pareix protagonitzar la

pel-Iícula d'Ang Lee sobre inter

canvi de parelles a Nova York. Per

descomptat, El bosque no permet
aquestes obscenitats. Finalment,
Adrien Brody s'exercita en el

paper fácil d'il matto del villaggio,
perque interpretar el boig del

poble és tan agraít com poc

esforcat. Ni les seves bufonades

escampen el tedio



Els Premis Baldiri Reixac són convocats en tres modalitats:

Premis a les escales Premis ais alumnes Premis a mestres i professars
Ootats amb 12.000 euros en conjunt.14 premis de 3.300 euros cadascun. 75 premis de 700 euros cadascun.

Premi a un treball de reflexió pedagogica
que contribueixi a I'ensenyament en catala

a qualsevol rüvell o materia. EI premi és do

tat amb 6.000 euros per a I'autor del treball

guardonat i 3.000 euros de subvenció per
contribuir a I'edició del treball. A I'edició del

treball premiat, haura de constar-hi el premi
amb el qual ha estat guardonat.

Sera premiada la qualitat global, en lIengua
i continguts, de les escoles i eis instituts

quant a la catalanitat: lloc que ocupen la

lIengua i la cultura catalanes en el conjunt
de les seves activitats, ús del catalá com

a lIengua de relació entre eis alumnes,
activitats culturals d'arrelament al país i

aplicació conseqüent del Projecte lingüís
tic de centre.

Seran atorgats a treballs escolars fets,
preferentment en equip, per alumnes .

d'ensenyament no universitario L'import
del premi es destinara a llibres o materials

dídáctlcs en catalá escollits pels alumnes

guardonats.

Eis treballs han de ser fets en catalá i poden
tractar temes de qualsevol de les arees de
coneixement deis diversos cicles esco

lars, ser resultat d'activitats del centre (deis
murals, les maquetes i les manualitats més

grans de 60 x 60 cm, només se n'adrnetran

fotografies). Quant ais treballs de recerca

de segon de batxillerat, només se n'adrnetra

un per centre.

Premi a una proposta didáctica, referida

tant a la globalitat d'un centre educatiu, com

a un o diversos cicles o nivells, amb relació

a I'aprenentatge de la lIengua en qualsevol
area del currículum i a la creació de condi

cions que afavoreixin I'ús del catalá entre

eis alumnes. EI premi és dotat amb 3.000

euros per a I'autor i aplicador de la propos
ta didáctica.

Per partlcipar-hi cal omplir i trametre el qües
tionari que facilita la Fundació Lluís Carulla,
com també la documentació que s'hi demana.

Les escoles unitaries integrades dins d'una

ZER s'han de presentar conjuntament.

Les escoles i eis instituts ja presentats ais

Premis en anys anteriors i no premiats que

desitgin optar a aquesta convocatoria, només

cal que presentin el qüestionari actualitzat;
no és necessari, dones, que aportin docu

mentació nova.

El Jurat valorara especialment eis treballs

que suposin un aprofundiment en la realitat

nacional catalana i en la nostra tradició cul

tural. Acornpanyará eis treballs una memoria

breu, no més Ilarga de dos fulls, on cal espe
cificar les motivacions, les círcumstancíes, la

manera com s'ha fet el treball, etc.

En ambdós casos, eis treballs han de ser i

nedlts. Cal acompanyar eis treballs -presentats
anónlrnarnent i en dues copies- amb la fitxa

d'inscripció complimentada, dins un sobre

tancat. A I'exterior no ha de constar el nom

de I'autor, sinó només el títol del treball.No hi poden optar eis centres educatius ja
guardonats en convocatories anteriors.

Per optar al premi, cal acompanyar cada

treball amb la fitxa d'inscripció, segons
el model que en facilita la Fundació Lluís

Carulla.

EI Jurat podrá dividir eis premis o deixar-Ios

sense adjudicar.

No seran admesos eis treballs que no vaqin
acompanyats de I'esmentada fitxa d'inscripció
complimentada.

EI termini de presentaeió s'aeaba el dia 18 de febrer de 2005. Eis treballs
tramesos per correu que arribin després d'aquesta data, només seran adme

sos si al mata-segells consta que la tramesa és anterior a 1'11 de febrero
Aspectes generals
Eis treballs i la documentació s'han d'adrecar a

Fundació Lluís Carulla

Aribau, 185, 3r. 08021 Barcelona

Teléfon: 93 200 53 47 - Fax: 93 200 56 33

Adreca electrónica: info@fundaciolluiscarulla.org

Eis treballs no premiats podran ser recollits des del 25 de juny fins al 17

d'octubre, previa presentació de la fitxa d'inscripció.

La Fundaeió L1uís Carulla .podra disposar deis treballs premiats durant un

any per tal d'exposar-Ios i promoure'n la difusió ..
Premis Baldiri Reixac
Amb el patrocini honorífic de la:

R'fI11 Generalitat de Catalunya
lUII Departament d'Educació
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